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za sjednicu Skupiine opštine Banja Luka od 30 januara 1364 g.

godinu,
1* Predlog Društvenog plana opštine Banja Luka za 1364

2* Predlog Odluke o budžetu opštine Banja Luka za 1964 
(Izvjestilac Hhdžlmijagić Ismet)godinu.

(Si Predlog Odluke o zzodjenju doprinosa budžetima lz lič
nog dohodka,^Izvjestilac Hadžlmujagič Ismet).

Prođiog Odluke o stopama doprinosa lz dohodka na komu* 
nalne privredne organizacije uslužnog zanatstva'i ugostiteljstva za 
1964 godinu, (Izvjestllao Jfedžimnjagić IBmet).

( 5 /  Predlog Odluke o odredjlvanju kamatnih stopa na poslov
ne fondove sđmunalnlh privrednih organizacija, privrednih organizaolja 
uslužnog sangtstva, i ugostiteljstvari Izvjestilac Hadžlmnjagić Ismet^

/(/Ću^Ppedlog Odluke o propisivanju opštlnskih taksa na pod
ručju opštrrar Banja Luka. (Izvjestilac Hadžimujagić Ismet).

fredlog Odluke o opstiskom porezu na promet. (Izv. Hadži—/
i *v /

re-log Odluke o opštinskom porezu sa promet robe na 
Ugostiteljstva za 1964 godinu.(Izvj.Hadžlmujagič Ismet).

( 9 J  Predlog Odluke o utvrdjivanju poreza na dohodak u stal
nom Iznosu za 1964 godinu. (Izvjestilac Hadžlmujagič Ismet).

(l£^Predlog Odluke o propisivanju opštlnskog prireza za 
1964 godinu. (Izvjestllao Hadžlmujagič Ismet).

L̂j/. Predlog Odluke o odredjlvanju visine naklade za drumska 
motorna vozila koje plaćaju komunalne privredne organizacije na području 
opštine Banja Luka. (Izvjestilac Hadjaimujagić Ismet),^|/

Predlog Rješenja o odobrenju finanslskih planova opštin- 
skih fondoTŽfza I364 godinu koji nemaju posebni orgenn upravljanja. 
(Izvjestilac Hadžlmujagič Ismet).

^13^ Predlog Rješenja o davanju garancije Preduceću divne y/ 
lndustrij0^,rV1r■bas,, Banja Luka na Investicioni zajam u iznosu od h <\* 
1»539.0U0.- (Izvjestilac Hadžlmujagič Ismet). \ m T

(l4) Znformaoija o Izradi prednacrta Statuta opštine Banja 
Luka i statusa, radnih zajednioa^«'

i f ( 15./Predlog Rješenja o odredjlvanju stalne mjesečne nagrade 
predsjed mnr^l pod preda jadniku Skupštine opštine Banja Luka'*



Z A B I S U I K
sa 9 sjednice Skupštine opstine Banja I^ka održane 30*januara 1964 god. 

u sali Doma kulture u B,luci

Ll-jlorad

Sjednica počinje u 9.35 časova,
Sjednici predsjedava predsjednik Skupštine opstine Popović 

Zapisnik vodi službenik Skupštine opstine Čadjenović Zorko,
Predsjednik konstatuje da sjednici prisustvuje odbornika 

dok je odsutno 21 odbornika*
Za današnju sjednicu izostanke su pravdali ođboamicij 

Ćurčija Rankoj Džubo Ahmet, Majstorović Anto, Mešinović Tasim, Carić Sa- 
kibj Basarić Bj^ankoj Kogslj Boris, Maglajlić I^ro, Medić Hu sein,Pirolić 
Dučanka*

Hisu pravdali odsutnost: Djonović Svijetlana, Ibrišagić Ha- 
biba, Knežević V^ado, Buca Hamdijaj Ibrahimpašić Adem* Mamič Ridvan, 
Pucar Milan, Rajić ^©nad, Stojnić Milutin, Trikić Vojislav, Pripalo Vje- 
koslav.

Pošto sjednici prisustvuje nađpolovična većina odbornika 
predsjednik konstatuje da se mogu donositi pravovaljni zaključci.

Zapisnik sa prošle sjednice usvojen je bez primjedbi.
Predsjednik predlaže slijedeći :

D n e v n i  r e d

1* Predlog Društvenog plana opštine Banja luka sa 1964 godinu
2, Predlog Odluke o budžetu opštine Banja luka za I9S4 godinu
3* Predlog Odluke 0 zavodjenju doprinosa budžetima iz ličnog

dohodka,
4* Ppelod Odluke o stopama doprinosa iz dohodka za komunalne 

privredne organizacije uslužnog zanatstva i ugostiteljstva za 1964 godinu.
5* Predlog Odluke 0 odredjivanju kamatnih stopa na poslov

ne fondove'komunalnih, privrednih organizacija, privrednim organizacijama 
uslužnog zanatstva i ugostiteljstva.

6, Predlog Odluke 0 propisivanju opštinskih taksa na područ
ju opstine Bnnja Luka*

7, Predloj Odluke 0 opštinskom porezu na. promet.
8. Predlog Odluke 0 opštinskom porezu na promet robe na malo

trgovine i ugostiteljstva za 1964 godinu,
9. Predlog Odluke o utvrdjivanju poreza na dohodak u stalnom 

izhosu za I9S4 godinu.
10. Predlog Odluke o propisivanju opštinskog prireza za 1964

godinu,
11. Predlog Odluke o odredjivanju visine naknade sa drumska 

motorna vozila koje plaćaju komunalne priv 'edne org:'uisacije na području 
opstine Banja Luka,

12. Predlog Rješenja o odobrenju finansiekih planova opstin- 
skih fondova za 1964 godinu koji nennju posebni organ upravlj-nja,

13* Predlog Rješenja o davanju garancije Pređuseću drvne In
dustrije "Vrbas" Banja Luka na investicioni zajam u iznosu od 1 !539,0<j0.»~

15* Informacija 0 izradi prednacrta Str-tuta opstine -banja Luka 
i scatura radnih organizacija,

15- Predlog Rješenja o odredjivanju stalne mjesečno nagrade 
predejedniku i podpredsjeđniku Skupštine opštine ^cnjn Luka,



Predloženi dnevni red jednoglasno je usvojen*
Po I tački dnevnog reda podnio je ekspoze predsjednik 

Skupštine opštine, lillorad Popović.
Diskutovali su:
IVO JAJCEVIO
Uzimajući riječ u diskusiji na današnjoj sjednici o 

prijedlogu društvenog plana' i budžeta naše opštine za tekuću 
1964*godinu, želim da se osvrnem na neka pitanja vezana za 
x sadašnje stanje, te ualove i mogućnosti za daljnji razvoj 
industrije, kao vodeće privredne oblasti na području komune*

Sam prijedlog Društvenog plana u dovoljnoj mjeri ob
razlaže intencije tekuće privredne politike, kada je riječ o 
privredi kao cjelini, a u okviru toga, kao i dosada, posebno 
mjesto dato je industrijskoj proizvodnji*

Odmah možemo uočiti da se prema ovom prijedlogu pred 
vidja zadovoljavajući rast ukupne privredne aktivnosti* Tome 
treba naročito da doprinese povoljan rast industrije sa indek
som od preko l3o u društvenom proizvodu i sa preko 134* glee- 
dano kroz nacionalni dohodak* Dakle, sasvim zadovoljavajuće 
stope rasta industrije i znatno iznad republičkog prosjeka.
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Promatramo li kroz jedan kraći osvrt kretanje indus
trijske proizvodnje naše komune u toku posljednje 4 godine, 
vidimo da je ova naša vodeća oblast privrede, koja bitno uti
če ne samo na privredne bilanse, nego i na bilanse sveukupne 
potrošnje (kako budžetske potrošnje, potrošnje kroz odgovara
juće fondove namjenjene za proizvodnu i zajedničku potrošnju, 
tako i lične potrošnje i t.d.)f ispoljavala stalan rast, što 
se vidi iz slijedeće uporedbe*

u milijardama dinara-

196o. 1961. 1962. 1963. Plan1964.
Društveniproizvod 7,6 8,9 8,2 lo, 6 13,8
Nacionalnidohodak 6,7 8,1 7,1 9,2 12,4
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Ovi podaci upućuju na konstataciju da smo u 
1960/61 ostvarili industrijske proizvodnje za llr5;j* dok 
1962* godina u odnosu na prethodnu pokazuje zaostajanje u ak= 
tivnosti ove privredne oblasti, jer su u toj godini i društven 
ni proizvod i nacionalni dohodak ostvarivani ispod nivoa 1961. 
godine(društv.proisv.manje za a, 5^t a nac.dohodak manje sa 4,9>*)* 
Svakako va ovu okolnost bitno usporila rast i ukupne privrede.
To najbolje ilustrira i činjenica đ& smo u 1962.godini u odnosu 
na prethodnu, ušli sa planom rasta dr,proizvoda u industriji 
za 23,6^ i nac.dohotka 26,2$j.ITe Sc-mo da to nismo postigli, nego 
smo imali u odnosu na planirane zadatke te godine podbačaj za 
26,1 poen u đruštv.proizvodu i 31*1 poen u nac.dohotku u otroj 
oblasti privrede.

Zahvaljujući energičnim mjerama poduzetim u toku 
1962#godine = koje su nam svima poznate = kao i onim koje su 
slijedile tokom prošle godine, ind.proizvodnja i u našoj komu= 
ni zabilježila je već u 1963.g&dini povoljno kretanje. T&ko 
ocjena izvršenja prošle godine pokazuje porast društv.proizvoda 
i nac.dohotka za 29,2^ prema 1962.godini, što ne predstavlja 
odgovarajući kvantitativan rast prema 1961.godini, obzirom na 
već poznate deformacije i zastoje u 1962.godini.

Vrlo je povoljna okolnost što ovogodišnji druŠtv. 
plan donosimo već na početku godine, te smo u prilici do orga= 
niziivjiije i s& više metoda i sistema i ova skupština i njeni 
organi, te druge institucije = kao privred.komora, usmjere svo= 
ju aktivnost u pravcu daljnjeg iznalaženja najoptimalnijih us= 
lova privreejivcdija i na pružanju pomoći i sarađ=nje pojedinim 
privred.organizacijama.

Me bi smjeli ni pod kakvim uslovima dozvoliti

- 3 -
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da ne pristupimo odmak takovoj aktivnosti, jer sv-.ko, pa i 
najmanje zakašnjenje moče nas dovesti u situaciju koju smo već 
imali, da u drugom polugodištu ispravljamo propuste i nadok= 
nađjujemo zastoje u privredi iz prvog polugodišta.Ova aktiv= 
nost biće utoliko uspješnija ukoliko sistematski i odmah pri= 
stupimo analiziranju stanja i kretanja u privredi, i to prven= 
stveno na našim narednim sjeđnicamc.

Ife bi se trebali zadovoljiti uopćenim r,-zmat= 
ranjem kretanja privrede jednom do dVc puta u toku godine, nego 
smatram da bi us to bilo svakako nužno d~ češće na pojedinim 
sjednicama, uz prisustvo organa upravljanja, raspravljamo o 
pojedinim granama ili priv.org. u cilju sagledavani problema, 
da bi iogli da poduzimamo odgovarajuće mjere i pružamo potrebnu 
pomoć u cilju izvršenja ovim prijedlogom društv.plana postavije 
nih zadataka.

Obzirom da ova Opštinska skupština u svom sa= 
živu po prvi put pristupa tretir-nju toko ozziljne materije kao 
što je društ .plan privred.razvoja i -da u vezi s tim pred njom 
stoje veoma složeni zadaci, dozvolite da se u najkraćim crtama 
osvrnem na neke karakteristike industrije i da pokušam istaknu= 
ti izvjesna pitanja značajna za njeno uspješno kretanje.

U ukupnoj privred.strukturi naše komune ove. priv 
=redna oblast učestvuje 9« 49/̂  u ostvarenju cjelokupnog irc*đo= 
hotka.U njoj su zastupljena pretežno manja ind.predužeda,osim 
tvornice celuloze, fabrike 3.0ajavec, pred*Jelšingrađ i P33I 
Vrbas. Isto t^ko v<klja naglasiti da je tu industrija sa pre= 

tezno zastarjelii kapacitetima i veći broj privred.org.ove 
oblasti ostvaruje nisku akujnulativnost* U prilog takvoj kon= 
stataciji navodim neke upoređne podatke, koji ukazuju na tako
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nisku akumjfrlativnosts

Grana industrija
Ukupno za SERJ
fo poda za 196laga a 100 din.ostvar. dr.proizv 

-dinara nac* dohotka

Banja luka
^ofEi^-P1*1964*

me taloprer* ind* 95 94*
drvna ind* 95 93
ind »kože 96 93
prehramb * ind • 93 86
ind•gradjev* ma t• 92 89

Salja naglasiti da je industrija vodeća oblast 
privrede ne samo po njenom učešću u ukupnoj privred. aktivnost i, 
nejo i-po broju zaposlenih* Broj zaposlenih u ovoj privred*oblasti 
danas je oko 8000, pa i sama ta okolnost upućuje na znatno zahva=
. anje zajedničkih budžetskih prihoda iz ličnih dohodaka radnika* 
zaposlenih u ovoj privred*oblasti, što je veoma važan ćinilac za 
svu onu potrošnju koja se finansira iz budžeta* Balje, i u fors; 
miranju sredstava lokalnog invest.fonda,industrija se pojavljuje 
kao daleko najjači učesnik*

Sve ovo, kao i Čitav niz drugih okolnosti koje 
ovom prilikom nismo u mogućnosti iznijeti,nedvosmisleno upućuje 
na vužnost pve privred*pblasti i na potrebu da njenom prosperi« 
tetu posvetimo odgvarajuću pažnju*,

U plan za 1964-*godinu industtijska preduzeća ula= 
ze sa različitim stopama rasta*Neka od njih predvidjaju proi-voda 
nju na nivou, ili skoro na nivou prethodne godine(Elektr.pred*, 
rudnik uglja,industrijski pogoni pred*Sitoprodukt, banjalučka pivc 
=vara), dok ostala u većoj ili manjoj mjeri očekuju porast pro= 
izvodnje u ovoj godini* Iz prijedloga plana se vidi da predvi=
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djaju relativnov?i§ok porast proizvodnje R.Čajavec, Jadfanka, Vi= 
ta&minka,. Jelšingrad, Univerzal i Tvornica paru*tkanina i Tvor, 
duhana.

Valja konstatovati da se prijedlog đruštv,plana ko= 
ji mi danas razmatramo temelji na planovima privred.org,koji su. 
radjeni prije nekolJfcko mjeseci, Normalna je stvar da se teško 
može očekivati da će takovi planovi "biti realni i oni su u vedini 
slučajeva krajem godinžns pretrpjeli odrec-jene korekcije u smislu 
realnijeg sagledavanja stvarnih mogućnosti i konkretnih uslova 
privredjiv^nja. Bilo hi dobro d- na jednoj od narednih sjednica 
Opštinska skupština bude upoznata sa stvarnim smjernicama privred, 
organizacija iz oblasti industrije, pa i drugih oblasti, kako bi se 
i privred.org, i ostali faktori u komuni mogli sto pravilnije ori= 

jentirati prema prestoječim zadacima i problemima*
Kada je rijeci o industriji i nastojanjima u pravcu H 

njenog daljnjeg jadanja, sredjivanja i postizanja veće akmnulativ= 
nosti* što je od posebnog značaja, i urz aktivnost oko izvršenja 
plana koga danas usvajamo r nužno $a da u prest oj eć em periodu Og
rade Sedmo god, plana još potpunije i dokument ov činije analiziramo 
ovu oblast privrede u namjeri da jej obezbjedimo još povoljniji 
start ne samo za veću produkciju, nego i za bolju produktivnost 
rada, U tom smislu moraćemo i da sredstva lokalnog invest.fonda, 

fondove privred,org, i druga sredstva sa daleko više pažnje usmje= 
ravamo na zamjenu dostrajalih kapaciteta i modernizaciju pojedinih 
ind.preduzeća, vodeći računa prije svega o ekonomskim efektima tako
vih ulaganja, Ka privred.organizacijama iz ofed. ■ oblasti ie zadatak 
da još potpunije usmjere svoje snage na programiranje zadataka veza= 
nih za daljnji rosvoj. Ovo tim prije Što danas imamo daleko raz= 
radjeniji mehanizam unutrašnjeg odnosa i tržištu., 
povoljne uvjete za izvoz.

-  6 -
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FUAD 2EČEVIĆ

Htio bili ne Sto da Ima era o poljoprivrednim kapa
citetima nii nagoj opg£ni.Činjenicu je đw. mi imamo u našoj opstini

prelio 60.000 ha površine, preko 65*000 stabala voćaka, 66.000 ova= 
ca, 112.000 peradi i t.d.To su sve značajni kapaciteti, ali su oni 
slabo korišteni. - Ako jedan industrijski kapacitet radi s& 50=60$

i
korištenja, to je krupan problem, a ako kažemo da naši poljoprivreda 
kapaciteti* rade jedva sa 30$, to znaci da zaostajemo.Ha selu 
ima i značajnih kap-cieta radne sn&ge i tamo ima velikih rezervi.
Uz sadašnji nivo proizvodnje, jedan aktivni poljoprivredni proiz= 
vodjyc radi svega okk 100 dana godišnje, a industrijski radnik 286 
d*n^.Posooje odredjene rezerve u objektima individualnih proizvo= 
djaca. • Sve to se može medjutim aktivirati jednom pametnijom politi 
=kom.tiedjutim, đosačL šnje naše mjere i akcije su pretežno kampanja 
ske. Doduše, neke se akcije moraju voditi kampanjski, ali jednim 
sistematskijim radom, uz ista sredstva, veće angažov«*nje te.drova,moŠ 
žemo dobiti i bolje rezultate, Ako jednu godinu idemo naprijed,a 
dvije godine unazad, od toga neće biti velike koristi. = Da ne bi 
rasipali ov« mala sredstva i kadrove, predlažem da idemo na usu sa= 
radnju, possbno kooperativnu. Kooperativna proizvodnja trasi 
tehničku bazu i kadrove,« Predlažem đc* osposobimo 1=2 zadruge aa 
kompleksnu kooperaciju i da onda tek idemo na širi plan. U toku ove 
godine trebali bi da detaljno razmotrimo sv«ku zadrugu, sve kapaci= 
tete njene ekonomije,koje ona pokriva, da razradimo kodgovarajuci 

program mjera i akcija za naredni period. =podrsavcm stav druga Pree& 
sjednika u pogledu elektrifikacije sela i mislim da u toku ove 

godine treba izraditi orijentacioni program elektrifikacije i put= 
ne mreže, da razmotrimo i pitanje izgradnje društvenih prostorija,



- Q JL

jer smo mi sa svime time jako zaostali. I na pitanju urbnni2&ccije 
sela mi prilično lutamo .Sela se grade stihijno i to nam još 
više otežava i rješavanje problema elektrifikacije.Mi imamo sa=s 
konske mogućnosti za urbanizaciju ssla, pa bi i to trebali da uz= 

memo u program našega radu.

IAKS DHAGIŠA

Snabdjevanje i' trgovina u društvenom planu naše 
komune dovoljno je rejulisano u pogledu snabdjeveno ati voćem i 
povrćem. Već iz runijih godina imamo iskustva na planu sbandjeva= 
nja.Ove zime mi smo na tom planu podbacili.što se tiSe ugovaranja 
i obezbjedjenja poljoprivrednim proizvodima, vidi se iz društv. 
plana da su te mjere predvidjene za 1364.gođinu.

Ja bili se osvrnuo na problem snabdjevenosti indu= 
strijskom robom. = Postojeća mreža prodavnica uslijed izvjesnih 
rješenja urbanizacije se ruši i postojeći prodajni prostor se 
smanjuje u odnosu na raniji period.Kovopodignute zarade u kojjma 
su obezbjedjeni lokali, omogućuju donekle nadokanđjivdije postoje= 
đeg prodajnog prostora, ali u tome pravcu ne idemo tempom koji to 
zahtjeva proširenje grada. Po pitanju snabdjevenosti industrijskom 
robom treba istaći potrebu daljnje specijalizacije prodavnica,du 
se tim putem može obenbjediti Širi asortiman u jednoj struci, a ne 
đ- prodavnice zadrže i dalje šarolikost u broju suruka*Tokodje tre= 
ba istaknuti u plam da raznd vidova Suradnje izmedju trgovine i 
industifcije na širenju mreže lokala treba pomoći od str_ne komu= 
ne.Imamo iskustva 1963.godine kada su pojeeine trgovinske organiza= 
čije stupile u saradnju sa industrijom u vezi ulaganja za dovršenje 
trgovinskog prodajnog prostora i postignuti su rezultati.

Trebalo bi predvidjeti da pojedina matična trgo= 
vinska preduzeća, naročito kada se radi p prehrambenoj struci,iz
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=bjegavaju duplicitet u neposrednoj "blizini i zato treba mjerama 
komune obezbjeeiti da ne dodje do otvaranja istih prodavnica, u 
istom momentu kada u pojedinim djeloviia grada imamo nedovoljan 
broj prodavnica u osnovnim strukama.

U pogledu snabdjevanja sa ogrijevom imamo veoma 
loga iskustva ove godine i msilim da mi ovom pitanju snabdjevanja 
gradjana moramo već sada prići i načeti problem rješenja loka= 
čije, izgradnje projekta industrijskog kolosjeka,sa potrebnim 
objektima sa preduzeće G-tadja i obezbjediti ove godine© makar 
sredstva za projektovanje i rječiti pitanje lokacije.

Stupanjem na snagu Zakona o nacionalizaciji na= 
jamnih zgrada i gr^Jjevinskog zemljišta, znatno se povećao Fond 
zgrada u društvenom vlasništvu i to naročito poslovnih zgrada i 
poslovnih prostorija.Obzirom da su na tim zgradama koje su posta= 
le društveno vlasništvo, stekle pravo raspolaganja opština,a 
kako te prostorije već koriste trgovinske organizacije, one su 
sainteresovane da dobiju pravo korištenja na tim poslov.prostori= 
jama. Ekonom.društv.opravdanost prenosa prava korištenja ovih lo= 
kala na trgovinske organizacije postoji, jer sadašnja zakupnina 
ćini znagajnu stavku u troškovima poslovanja trgovine, a trgovina 
ima osim zakupnine i drugih izdataka na ime održavanja poslov. 
prostorija. Eaime, utvrđjeno je da do da nas iz ovih zakupnina 
nisu plaćene nikakove opravke i adaptacije, a u većini slučajeva 
se povećava zakupnina na lokalima kđa se isti rnodernizuju.Sve ovo 
ukazuje na potrebu i opravdanost ortnosa prava korištenja ovih 
lokala sa sadašnjih vlasnika na trgovinske organizacije, kako bi 
trgovina imala veću sigurnost i veću zainteresovanost u povećanju 

maloprodajnih kapaciteta. Ovakvim prenosom u osnovna sredstva, 
trgovina bi došla do većih sredstava.
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Mislim na sredstva amortizacije, koja bi se mogla upotrebiti 
za daljnja ulaganja.

freba napomenuti da je prosječna cijena novog 
lokala sa opremom, u zavisnosti od površine, košta ccgt 10 do 15 
miliona dinara, pod uslovom da se obezbjeđe zajmovi u cijelom 
iznosu sa rokom otplate od 15 godina, proizlazi da bi svaka pro= 
davnica morala obezbjediti godišnje za otplatu najmanje 1 miliorn■ 
dinara i to iz sredstava Čistog prihoda.ovakvo opterećenje je vi© 
soko i to naročito u strukama prodaje voća i povrća i prehrambe= 
nih proizvoda, tako da imamo pojava da se ovakve prodavnice sporo 
i nedovoljno otvaraju, a potrebe potrošača su svaki dan sves 

veće.°vo naročito u novim nassljima, koja se podilu u svim opštin 
=skim centrima.

Zato bi trebalo rješenje kreditiranja izgradnje 
lokala za potrebe maloprodajne mreže trebalo rješavati kroz lo= 
kalne fondove i ioncentracijom sredstava kod trgov.organizam 
čija putem oročavan ja.

(SliroVSKI TOMISLAV

Činjenica je da naša Skupština, iako mlada, oz=
biljno se uhvatila sa postojećim problemima i iznalazi najbolje
puteve rješavanja i u skladu sa svojim ekonomskim mogućnostima,

•

uzima ih u rješavan je. Otuda na zborovima bora'ća nisu se Čule oz= 
biljnije primjedbe na ovaj društveni plan. Mislim da je ova mlada 
Skupština,u Bkladu sa novim Ustavom u našem dosadašnjem radu op= 
ravđulo povjerenje gr_djana, u ovakovfiim specifičnom spletu funkcf 
ja na unutarpodručnim odnosima, Skupština je uspjela da društve 

=nim planom siribornizira planove radnih i drugih organizacija i 
da na taj način dade smjernice razvoja za jednu godinu dana.
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Ovakav rad Skupštine drug GJito je nagovjestio mnogo ranije i na 
IV.Plenumu 3KJ je rekao da ekonomku treba malo emancipovati od 
politike kako se ne bi politički organi mješali svuda i da se 
sredstva ne bi trošila u nenamjenske svrhe* ja mislim da su 
u našem planh te rijeci driga lita sprovedene, Epnkretizacija 
t-kovih načela oatala su u nadležnosti komune i ovlaštene su 
da vrše nadzor nad radim organizacijama, da se u svemu priđrža= 
vaju socijalističkih društvenih načela.Oduda ja mislim da je 
opravdano da se naša Skupština sastaje eto več tređi puta u vezi 
društvenog plana, jer smo težili d* mu d-mo politički smisao 
i ekonomsko opravdanje u odnosu na snagu komune. ,p°'ree toga, 
ostavili smo mogućnost gradjaniia da se izjašnjavaju o našim sta= 
vovima i elastičnost plana im je,omogućila učešće u raspodjeli 
i preraspodjeli sredstava.. VaSnost ovog društvenog plana leži 
u tome što je on dio Sedmog od. plana. Okviri Sedmo god. plana bili 
su iznijeti na jeenom našem skupu i ostavilo je snažan utisak i 
mislim đu je naša dužnost,! ostalih faktora, da št& više uradimo 
na približavanju i ovog društv.pjnnu i Sedmogod. plana,našim 
građjanima i da nam pomognu da nađjemo najprikladnija rješe= 
nja sa nfge probleme. Ja mislim da naša upravna služba treba 
da izradi temeljitu analizu o instrumentima ne samo ovog pla= 
na nego i ranijih i da nam nu vrijeme prezentira pojedine poka= 
zatelje na idućim sjednicama, kako bi na vrijeme poduzimali mje= 
re da se naš plan sprovede u djelo.Mi oeškujemo i od naših na= 
rodnih poslanika da nam i oni pomognu u rješavanju svih tih prob=
lemu
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DEDO G-AZIĆ

Pokatkada, izlazeći da govorimo na skupštinama pr&t= 
hodno o tome razmišljamo i mislimo da morali b i ne Sto pametno re= 
ci, a ako to ne uspijemo, biće sramota, pa zato i nećemo da govo= 
rimo i pustimo đe^govore nekoliko onih drugova koji su bliže ođ= 
redjenim problemima, kao Sto su drug JajSević , koji dovede stva® 
ri do ođredjenog mjesta, i kada bi trebao da kaže ono glavno, onda 

. ode.
Ova Skupština, bez obzira kako ćemo je tretirati, 

da li je ona mlada ili stara, ali taSno je da je ovo forum ko= 
ji je na sebe preuzeo veliku odgovornost na našoj opštini i 

meni ss ćini da ovaj forum ne bi trebao uvijek polaziti samo od 
onih referata i od onih knjiga koje se ovdje čitaju, već bi ovaj 
forum trebao da pod je od jedne veće knjige, od one koja se piše 
dole u narodu, od onog sa Čime se sukobljavamo dolje na terenu, 
šta vidimo i os jećamo#Meni se Sini da tako ne prilazimo Šesto pu= 
ta stvarima#TJzmimo koje god hoćete pitanje koje se ovdje tretira 

I mi ih tretiramo, ali ih ne dovedemo do kraja#
konkretno, gelja je svakog od nas da se poljors 

privreda jaca, da privredna moć komune jaSa, u- da t-ko bude, pot= 
rebno je da se osjeti veća produktivnost#postavlja se pitanje, 
kal. govorimo o produktivnosti, Šta mi zaključimo .i šta radimo#
Kada razmatramo to pitanje, naći ćemo u našoj politici i u našoj 
orijentaciji dosta dokumenata o tome kako treba tražiti nova in= 
vesticiona ulaganja, kako treba proširiti ka paci ete I tek se mai 
lo osvrnemo na to kakvoi su faktori dole, kakove su snage dole 
koje treba iskirisoiti za postojeće mogućnosti# Za mene liSno, ka 
=da je riječ o privrednom jačanju naše komune, osnovno pitanje 
je pitanje živefca radne snage, jer je to veliki faktor u privredi#
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Mi možemo imati velika finunsijeka sredstva, modernu opremu, 
ali postavlja se pitanje kako se naš čovjek u odnosu na mašine, 
na zadatke = postavlja, u odnosu na nove investiciona ulaganja i 
u odnosu na kolektiv i društvo kao cjelinu, koja žr&vuje mnogo 

da Ta i nam arifc svima bilo bolje. Stoga,- kada govorimo o ovoj ed= 
voj radnoj snazi, o tom faktoru, kada pročitate materijale una= 
zađ nekoliko godina, uvijek se u tim materijelima kaže da treba 
posvetiti ozbiljnu pažnju stručnom cuzdizanju naših radnika.
To se medjutim ne ostvaruje. Mi još uvijek ne znamo pravo stanje 
kcJcova je kvulifikaciona struktura u pojedinim privrednim orga 
=nizacijama i ustanovama.Medjutim, činjenica je to da dok smo 
mi zaključili da u odredjenim službama i na odredjenim radnim 
mjestima dreba da se dovedu ljudi najmanje sa srednjom strašnom 
spremom, sa takovim i takovim kvalifikacijama, dok mi dokazujemo 
da treba takovu i takovu oolitiku u tom pogledu da se realizi= 
ra,ostaje nam neuposlen takaa sa sred.str.spremom, a ostaje ili 
se namjesti iedan nestručan čovjek i poslije kažemo da ga treba 
osposobiti.Takovo je u stvari pravo stanje u organizacijama.

( Osman Earabeogdvio = primjedba; piše u ovim materi= 
jalima da imamo na opštini 5000 nekvalifkkovanih zaposlenih.To 
je zastava zaostalosti.Lako je napisati da treba okvalifikova= 
ti, ali treba to i uraditi.^edjutim da vidimo kakova produktiv= 

nost rada može da se ostvari kada od 22000 zaposlenih imamo 5000 
nekvalifikovanih.)

Mi treba da. znamo, nastavlja drug Gaziš, kakove se 
mjere poduzimaju na tome da se tom radnom čovjeku pomogne da ne 
ostane na nivou nekvalifkovanog radnika, i da one koji imaju 
perspektivu, treba da više sistema i odgovornosti,da Be njihovo 

pitan je rješava.
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Ja neću redi da mi u Banja Luci nismo snabdjeveni.
Mi bi mogli da budemo zadovoljni i iogli bi redi da je organizam 
oija trgovine i da su organi za snabdjevanja u redu. Međjutim, 
postavlja se pitanje, i ako malo dublje sagledamo tor da vidimo 
pod kojim uslovima ina na koji način i sa kakovim cijenama nas 
ta trgovina sfcabdjeva.Ako se tako posmatra, onda se dolazi do 
zaključka da bi mogli i jeftinije da se snabđijemo da nije trgo= 
vina prinuedjena da pasulj dobije iz Srbije, a kod nas, ako nema 
dovoljno inženjera, ljekara, ali imamo stručnjaka za pajz7izvod= 
nju pasulja.Imamo zemlju, a niz prehrambenih artikala uvozimo iz 
udaljenijih krajeva.Ja mislim da bi mi malo drugačije trebali 
postaviti i u od osu na poljoprivrednu proizvodnju,povezano 
sa našim potrebama u gradu i da ozbiljnije vidimo što možemo 
proizvoditi, a da ne govorimo uvijek kakov * nam je poljoprivreda.
Za neke drugove koji su duže u Odboru, već je skoro nesnosno slu 

=šati uvijek iste stvari, uli ni koraka ne idemo naprijed, = Ha= 
ma treba ugalj, a ne kolosjek. Ako to pređuzeće i ljudi tamo nisu 
sposobni da to rješe, ali teško je kade se Čuje, a ja sam juSe 

saznao, da ima niz naših zgrada gdje naši gradjani nisu još ni 
vatru ove zime založili, a uplatili su ugalj.Što ću ja radi kao 
odbornik na zboru birača kada me pitaju hoće li bitiuglja.fe 
ne mogu tog Čovjeka zadovoljiti time što ću mu reći da se pravi 
kolosjek.

Eada pogledamo ovu sredstva iz budžeta, budžetsku 
potrošnju, ko bi htio da razmotri k^ko ta sredstva trošimo, mi bi 
mogli lako konstatovati da smo uprazno diskutovali i uprazno 
glasali.Mi neke stavke, iako kažemo da su visoke, usvojimo kao 
potrebne, ne diskutujemo o njima, a naš ukupan budžet je preko 
3 milijardi dinara, a mi smo se u Čituvom gradu uhvatili zu nekih 
20 miliona, a malo je bilo điskutanatu na prethodne dvije sjednice
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koji su govorili u što‘će se utrošiti tih tri milijardi dinara*
Mi treba da sagledavamo za što smo koji dinar odredili, ako je 
namjenski,da vidimo koliko je sred stava nužno, a ako se isti 
Jroblem može sa manje sredstava rježiti,onda da prebacimo u ono 
što nam je pr^đe, a to je konkretno školski prostor*

Za upravu se predvidja 400 miliona dinara.Mi ne pod= 
vrgavamo analizi tih 400 miliona dinara, da lfc je toliko potreba 
=no utrošiti, ili bi dobro bilo to malo kanalizirati i da bude 
samo 350 miliona, a da za tih 50 miliona rježimo neki gorući 
problem u našoj opštini*

Sve su to pitanja koja se ne mogu iscrpiti jednom 
diskusijom i sukljušćima na ovoj sjednici priliiom donošenja 
društvenog plana, nego mislim da naša aktivnost i sagleđava= 
nje svih problema treba tek da počme, s© možemo pripremiti 
da drugi plan i budžet bude kvalitetno nešto novo i da ne bude 
iz godine u godinu jednolično,pomalo dosadno.

OSHAJtf KkRkBSGOVIĆ

Izražavam veliko zadovoljstvo što prisustvujem kao 
narodni poslanik,ovom zasjedanju vaše skupštine kada donosite 
plan i budžet, jer -go je jedan od najkrupnijih akata koji ce 
obaviti Skupština novog sastava.

■ Mislim da ^ko pratite rad predstavničkih tijeka 
Jugoslavije = kako Savezne skupštine, t^ko i' Republičke i opštin 
=skih skupština, vidite da je praksa takova da se ostvaruju 

načela Ustava u tom smislu dc. Skupština nije' niiakovo repre= 
zentativno tijelo koje donosi propise i zakone, nego treba njih 
kao samoupravne institucije da razvijamo i osposobimo da one 
stvarno mogu da prate i rješavaju najživotnije prpbleme našeg
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društva u. svim njejovim oblastima, da at idu na ta rješenja, da 
pokreću t_ pitanja i da dovedu stvari do kraja*= Ne može se 
redi da i prije naša predstavnička tijela nisu imala tu tendeni 
čiju, ali ipak u ovome danas ima mnogo toga novog,kvalitetno 
novog i naga predstavnička i politička- tijela moraju iz temelja 
izmjeniti stil rada i da svakodnevno rješavaju te probleme i 
to temeljno.Tako ja mislim da predstavlja v<.š zadatak da stvar 

=no o tome prodiskutujete, možda Čak da imate posebne sjednice 
posvećene tim problemima«

Savezna skupština, drug Kardelj će široko govorit 
i voditi se diskusija o metodu rdda Skupštine u našem sistemu* 
kako treba da priliv at amo i rješavamo zadatke koje život daje, 
jer se oni svakodnevno stvaraju i nameću probleme.Međjutim, 
u komuni se realizira naša politika, ako se nešto dobro rješa= 
va, treba da se tu rješava, jer tu se provode svi naši zakoni 
i u tome leži ono što mi kažemo da je komuna osnovna ćelija 
našeg društva i kakav je nivo tog rješavanja, kakav je metod, 
koliko je on demokratski, koliko je naućni, tome se moramo što 
više približiti, jer onda će tek komunu da postane stvarno 
ona Ćelija novog demokratskog socijalističkog društva.

uvdje pred nama je plan i u njemu ima mnogo prob 
=lema,ali ja imam utisak, doduše rjetko dodjem ovamo=:tr*balo Ei 
bi da češće dodjem i da se sa svime bolje upoznam = ali stiče 
se utisak kao da je sve iz&iskutovuno, du je to finiš cijeloga 
rada ua plan.EođuŠe, ako uzmemo u obzir cijelu akciju oko zbo= 
robu birača, ispada da Je to opravdano, ali ja mislim da tek 
posuo pretstoji.Plan je akt koji je u stvari više prezentirao 
probleme, nije mogao analizirati i pokazati suštinu,nego je 
sumo pokazao koliko je sređstav- potrebno# a 3#- se zalažem 
du novi metod treba da se u praksi odrazi u tom smislu da rno=
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ramp stalno planirati i rješavati pitanja koja proističu iz 
ngtšeg života.Iako je plan veoma važan đokumenat i treba o njo 
=mu voditi računa = i o tekstu i o ciframa koje u njemu stoje , 
ali šta on predstavlja u našem sistemu = trebaće u tom pogledu 
obaviti još dobcn posao i u okviru Jugoslavije, na nivou dru= 
gih organa i ne treba patiti od iluzija da plan sve rješava.

Ovakav jalan kakav on jeste i ovdje, a i drugdje* 
po svojoj formi je zaostao, po metodu planiranja.Sini mi se, 
iako to još nije proučeno nego je to samo mišljenje i time 
će se baviti naše društvo = kako planirati u današnjim uslo= 
vima.Takav metod planiranja kakav imamo sada potiče još iz 
doba kada nismo imali razvijeni sistem samoupravljanja.^rema 
tome, naš sistem planiranja mora da vodi računa da bude uskla= 
djen sa društvenim odnosima i mora polaziti od neposrednih pro 
=izvodjuČa koji stvaraju vrijednost.To će se još proučavati i tf 
već su izrađjeni materijali o tome, jer mi to treba da pri= 
lagodimo razvitku samoupravnog mehanizma u našem sistemu.
Teško je za jednog, da tako kažem, običnog gradjanina misli 
=ti što znači = na primjer 15^ od proizvodnje i slr ali kada 
bi imali jedan srednjoročan program, onda plan ne bi bio kal= 
kulativan pokazatelj gdje se govori i iskazuju postoci, a ne 
govord dovoljno o tome kakovi su uslovi privređjivanja,što 
treba da bude suština planiranja.

Dtuia^hjd plana bi mogao biti formalan akt i ne 
bi trebalo biti velike diskusije, ali do donošenja plana tre= 
ba mnogo problema izučiti, prostudirati, da bude odraz stvar= 
nosti, da se vidi koji su problemi, kcJco će se rješavati,ko= 
jim sredstvima i metodama.Sadašnja forma i sadržina ne odgova= 
ra razvijenim društvenim odnosima u nas.To je zaostao sistem*



Mi imamo ovdje sada. oko 3 milijardi dinara sred= 
stava i stotine problema u oblasti potrošnje koje treba fina= 
sirati i drug Dedo dobro kaže = da građjani ništa na to ne prim 
=ječuju, nego se sve vrti oko nekih sitnila problema. = Ja cijenim 
taj rad Skupštine, SX, Soc.saveza da su iznosili plan pred gra= 
djane i od toga ima koristi, ali nema potpune,nema toga da gra = 
djani ulaze suštinski u to, da vide kuko se stvaraju novu sred=: 
etva.Ali, bez obziru na to, plan ipak nije djelo državnih funk= 
cioner« i tehničkog kadra, nego je radjen uz konsultaciju naroda.

Mi mor«mo postaviti zašto ti ljudi koji nas Često krii 
tikuju kada je riječ o snabdjevanju,o problemima školstva, finan= 
siranja naše uprave, zašto oni ta pitanja na diskusijama ne 
zaoštravaju, a imaju stotine primjedbi.u metodu konsultovunja 

naroda nešto nije u redu i forma i sudržina budžeta plana nije 
dala mogućnosti gradjanima koji ne rade direktno na tome, da mo= 
že učestvovati u tome. - Što smo siromašniji, moramo više šte= 
diti i obrazložiti ne svakih stotinu miliona. dinaru, nego svuki 
milion. = Kadu se điskutuje na Soc.savezu, ima stotine primjed= 
bi, ali kadu se govoro o toma planu, onda se govori o tome gdje 
đe se uvesti svijetlo i si.

^tio bih vum reci da vaš plan pokazuje dosta protu= 
rjecnosti u razvitku ove komune.Jedna je stvar ovdje više izra= 
žena nego u drugim komunama, a to je da potrebe sa sredstvima 
jako brzo rtistu, a n drugoj strani se kaže da je porast stope 
društvenog proizvoda visok, u sredstva nedovoo jna.zaači, tempo 
nije spor prema ■“‘epublici, ispod je jggoslavenskog .prosjeka

' Tpo glavi stanovnika, a potrebe nisu zađovpljene. Suviše je mdlo
ostalo sredstava' za daljnji razvoj, oštar je problem škola,u 
stvari to je došlo do kuihminacije, z^tim stambena oblast,pa vo=
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=dobod, snabdjevanje i drugi problemi.
Drug Jajcevid je govorio o tome da je tacno da 

ima fabrika i stopa rasta je dobra, ali to nosi nekoliko fabri= 
ka u toj strukturi. &  oma malo ima fondova, masa fabrika »ivi 
samo 2a sebe, imaju malu akumulaciju,ili nikakovu akumulaciju, 
nikakav ili fondova, u stvari životare i one dugo tako ne mogu vi= 
se, a druge su sve opterećene sa gubio ima, već nekoliko godina 
traju ti gubici.Jedan dio fabrika drži akumulaciju, deje sređ= 
stva, a mi ne ulazimo u detalje svega toga.pogledajmo»Vrbas« =s od 
2,5 milijarde dinara društvenog proizvoda, nema ništa, pretvo= 

rio je u ništa, nema nikakovih fondova.D^kle, kada se posmatra 
iz podalje, to je lijepo, ali kada se pogleda opština 
kao cjelina, onda tu svašta ima i vidimo pređuzeća koja Žiivota= 
re, zaostala preduseoa. Mislim da je te probleme trebao plan da 
predoči grad j snima .To je ono osnovno i ako vam ova oblast priv= 
rede bude defktna, invalid, onda sve sve drugo usporava, kompli= 
čiruja se problemi iz godine u godinu. = Ja ne bih Želio da budem 
pesimistu, ima svjetliji taSaka, ali ima i slabih, iz toga treba 
da se povuće jedna velika konsekvenca i treba znati da se ne može 
stalno vrtiti oko Celuloze,6ajavca, već oko svakog privrednog 

objekta koji može dati ovom društvu akumulaciju. Mi ne smijemo 
da zapustimo to. Možda ima i objektivnih razloga da treba inter= 
venirati i inđvesticionim sredstvima, ali ima najviSe javag= 
luka i slabog rukov od jenja, slabe poslovnosti rada u tim fabri« 
kama. Ha primjer, da li je normalno da TZTbas ima takuv bilans da 
nema nikakove akumulacije i fond ove. Preduzeće u koje je toliko 
sada ulagsno, stvorena je tamo fabrika namještaj a, Živi kao u 
nekom zatvorenom zamku za društvo i komunu i sigurni budite đu 
će još tražiti učešća iz vašeg budžeta za svoje kredite. Ja sam
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bio ljetos u tom preduzedu i vidim sam da je veoma teška bila 
atmosfera na sastanku* Tu je položaj uprave neođredjen,neefeiacip=s 
lina vlade, nesredjeni ž&iđni odnosi, svašta tamo ima.§tu to zna= 
đi*To snađi da ta organizacija, ako smo ubjedjeni da smo ulagali 
u tu orgunizaciju,a nima nikakove akumulacije, onda nešto tamo 
ne valja u radu te organizacije* ^emojte mi dozvoliti da optus 
žujem i recite mi ako nije trono Što iznosim* Ja lično mislim da 
rukovodjenje tom organizacijom nije u redu* Ja ne mogu da zami= 
slim čL, organizacija koja ima društveni proizvdd 2, 5 milijardi 
dinar—, da se sve to iscjedi sa našim instrumentima*Tu sigurno 
nema poslovnosti, - tu je Radnički savjet formalnost;, tu nema dobrg 
direktora* kolektiv ne zna kakovu je situacija, on Šesto ne zna 
kakovo je stanje u kolektivu,odnosno u fabrici, nego tek onda kadu 
dobije 30^ od liđnog dohotka,, kada smo ga dotle đoveli.To je ne= 
kada opravdano da ljude potstekne na razmišljanje,ali trebalo bi 
prvo nastojati da do takove situacije i ne dodje*

Ili, uzmite na primjer "Vit^minku"* Kada đodjete 
na neki s-ja=m, onda se pokalu njeni proizvodi lijepo zapakovuni, 
pokasune se koliko je napredovalo, a sada vidimo da ima 160 mili^ 
ona dinar- gubitka*Direktor Saviđ ode, ko du nije ni kriv ni đu= 
dan, došao je drugi da guta vatru iz stanja koji je Saviđ osta= 
vio.,

Sa stanovištu metoda rada, trebalo bi da dodje 
pred ovu Skupštinu banjalučku direktor tog preduzeda,cijelo 

rukovodstvo, pa da vidimo zašto su takovi gubici, što misle ko 
đe im te gubitke pojuriti. I kada se gubici pokriju, to su samo 
krediti koje treba vraćati.Ako je jedna privredna organizacija 
nesposobna da posluje,onda je nesposobna da i vfaća kredite*
Tako treba to da radite.Heka dodju ljudi koji rukovode fabrikom,a



tp
- 21 -

ne pustiti da se gomilaju grbici, da se mijenja direktor svaka 
tri mjeseca.Had takovih organizacija treba stalno pratiti, 
poduzimati prosto svakodnevno mjere,djelovati i moralno i po= 
liticki, pa ako treba i investiciono na te organizacije, Naš 
privredni sistem je kompliciran, i to treba znati.

Ja sam razgovarao sa drugovima iz -^epublikejoni 
vide tu situaciju oko tih gubitaka, vjerojatno <5e se poduzeti ® 

mjere, ali ja ne bih pokrio nikome gubitak dok ne bi pred Skupšti 
=nom raščistio to stanje, i ako komuna treba da dade garanciju 
za kredite koji de pokriti gubitak, onda uprava fabrike i RadniB= 
ki savjet treba Skupštini Banja Luke da daju garanciju tako vis© 

neđe poslovati,To nisu nedemokratski odnosi, to je odgovornost u 
našem društvu, da se zna tko je za što odgovoran, Ŝ -mo tako može 
društvo da napreduje, = Ja bih dobro pođvhguo analizi onih 2 mili 

jatde dinaru što se misli investirati u vitaminku.Nemojte da 
pravimoEL nove invalide,71 ste odgovorni pred narodom, nije malen 
teret vaše funkcije i ja mislim đu treba brzo razmisliti o tome 
kako izvuci ,,Vit&minkult,i;reba rekonstruirati,ali nemojte praviti 
novog invalida.

Ja mislim da je centralno pitanje kod vas da 
se podme postepeno sredjivati stanje kod fabrika koje nemaju aku= 
mulacije, koje irnta-ju gubitke. Treba napraviti programe rada na ih 
tom poslu i probleme sistematski rješavati,inače neđe biti niti 
rješavanja problema prosvjete, standarda, jer nema odakle,Mi ne 
možemo tražiti rješenje v m  našeg sistema, u sadašnjim ušlovima 
najoštrije treba postaviti pitc-nje boljeg poslovanja u našim 
organizacijama,Manite ‘se fraza. Mi u planovima zapišemo stotine 
stvari koje ne ostvarimo,Tako više nesmijemo.Mi moramo biti svje= 
sni da smo predstavnici naroda, moruno imati porobudjend savjest



i ništa reći što nećemo ostvariti. Mi možemo reći da to i to 
prognoziramo, uli nismo sigurni da li oe biti, ali ono što kaž 
zemo, moramo izvršiti, jer se inače kompromitujemo.Ima ljudi ko= 
ji Ćesto nama ne kažu glasno i javno štA misld, ali £5 i ta ju i 

prate sve.
Ima stvari koji se ovdje planiraju = kao nap 

primjer produktivnost i si*, a imamo 5000 nekvalifikovanih radni= 
ka koji su zaposleni. = Ja bih kod tili preduzeoa bez akumulacije 
postavio i pioanje što je So radom sindikata, pabrika koje je 
bez akumulacije, sa gubicima, tu je u kolektivu moralno stanje 
veom^ sumnjivo i tu nemože biti poleta, stvaralaštva, koje mo= 
ramo svugdje imati gdje ljudi rade i postižu rezultate.Zato mo= 
ramo i te društvene organizacij u fabrikama ustremiti na r^sćišća 
=vanje toga što znaci produktivnost, stitnćno obrazovunje ra^ni^ 
ka i to mora biti košnica od rada, a tako nije. = Mi smo veliki 
majstori u konstrukciji = što je objektivno,a što subjektivno, i 
uglavnom iznosimo samo objektivno, a mi ne analiziramo subjektiv= 
ne momente. Ništa nam neće pomoći ako samo govorimo, nego mi 
moramo mijenjati te subjektivne faktore.

Uzmimo pitanje poljoprivrede = kcko ss tome u pla= 
nu prilazi. Eaže se stočarstvo, a ne spominje se stočna hram, 
i&ema razvitka stočarstva, peradarstva,svinjgojstva bez ishrane, 
a što je S£i politikom ishrane? = Govori se a kupovini zemlje, a 
kakove zemlje, kome zemlja, što da tu radimo i sijemo, treba 
dati ni pare dok se ne vidi sto je to.ui smo cesto puta ulagali u 
takove proizvodnje od kojih nikakove koristi nismo imali.

Stočarstvo je veoma osjetljjv-a oblast u poljo= 
privredi i ako nećemo dobro razmisliti, ako neće biti dokumento 
=Vsno, onda ćemo dati mnogo sredstava u ništa.
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Ono što se govori o plana a zanatstvu,- to Je dob 
=ro i ta se neće pogrešiti, to sa sitne dotacije i dobre.Isto 
tako i pitanje turizma. Mislim da Banja Buka može računati 
na veće prihode od te privredne grane,da zadrži goste ne samo 
dri noće ovdje, nego da i os temu koji dan. ulaganja u male tur* 
antičke objekte i zanatsko=usliižnu djelatnost, to je dobra ori 
=jentacija, ali i tu treba utvrditi dobru politika.

Mislim da sa rukovodstva u fabrikama, direktori £ 
da su nam slabi, ne svugdje,ali ih ima dosta. Ja sam zato dat
se nadju sredstva da Školujemo kadrove za rukovodstva fabrike.
To sigurno nisu sredstva uprazno bačena ako se ljudi dobro 
odaberu.°vako dalje to ne ide«Mi smo doSli u krizu sa kadrov= 
skom politikom u privredi.Ja mislim da to treba i partijski 

rješavati, a može i Komora mnogo tu da uradi, da se dovedu £a 
dobri Školovani ljudi i da izgradimo moderan direktorski ka= 
dar. Ako je direktor zaostao, ako rje on dešparater, fabrika 

mora nazadovati. Mi domo .jačati RadniČkfe savjete, ali direkto= 
re moriimo imati poslovne i suvremene ljude, a ja sam Čuo o 
pojedinim direktorima svakojakih stvari. Kao Sto predlažem da 
sistematski prettesete„svaku fabriku koja loše stoji, da ta= 
ko radite i sa direktorima i da kroz 2=3 godine imate mlade 
talentovc-ne ljude na čelu fabrika, u stranom svijetu, u Ameri 
=oi, gdje je visoka produktivnost rada»postoji čitava mreža 
organizacija koja ljude na mjestu podučava."Snaju posebne in= 
dustrijkke škole, na univerzitetima gdje kompanije šalju svo# 
je direktore. Čitava je nauka rukovoditi jednom fabrikom.

Što se tiče oblasti budžetske potrošnje, ja se 
slažem da nismo sasvim u redu. = U^iite školstvo u ̂ anja lu= 
ci, to je zabrMjav.ajući problem, a imamo velikih budžetskih 
izdataka* li je u reeu da djeca stara sedam,osam godina,
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vraćaju se kućama u devet sa^i uveće,jer se radi u tri smje 
=ne.Znaci da su uslovi prostora veoma teški i oštri i moraju 
se graditi škole, To je prioritet broj jedan.gta, smo mi u prs 
gramu u tom pogledu predvidjeli? Mi ništa ne rješavamo .Ne što 
učionica se radi.Medjutim, situaoija je iz godine u godinu ̂  
sve to gorja. To znaci da u tih 3 milijarde dinara, bez obzira 
koliko se bunili, treba škola da ima veće mjesto, i to osnov= 
na škola,To je moje duboko uvjerenje. Iako mislim da je zas£ 
=tario sistem budžetiranja, Skupština treba da priremi dobru 
analizu u vezi školstva,prosvjetnih radnika, kabinetu koji 
se pretvaraju u učionice, da ovdje đodje sekretar za rpsovjefc 
tu i da saspravimo problem prosvjete u gradu kao što je Ban# 

nja Luka, ili Mostar, kako te probleme rjeŠavati= gdje od 500 00 
gradskog stanovništva ima 34000 đjaka,to nije samo pitanje g&je 
će djak sjesti u Školi, nego gdje će stanovati, gdje će se hra 
=niti.Znaci, mi smo pred problemom koji se više ne moše rješa 
=vati pričcnjem, nego se mora rješavati, ja sam sa jeftiniju 
gradnju školaj ja sam i za paviljone, ali da djeca ne idu A. 
škoou u tri smjene. Nagradimo inženjera koji će nam dati nef= 
tini projekat, da mu damo i nekoliko miliona dinara zato da 
brze rješavamo taj problem, ali i većim odvajanjem sredstava.

Budući je tu pitanje i drugih komuna na školama 
Il.stepena, ne treba da stvaramo antagonizam prema drugim ko= 
munama, jer tu su škole.Ako im društvo kroz sistem obezbje= 
di sredstva, oni će plaćati. = Ja samzato da se negdje u apri 
li održi posebna sjednica, da se temeljno analizira stanje,da 
se vidi sistem finansiranja .Mi moramo izmjeniti taj sistem 

u vezi dotacija.đaocmAaiSni
"u mislim da je zdrav princip ekonomskog prila

Senja



tim stvarima = troškovi učenika, a ne nasumce davanje dotacija, 
nego vidjeti koliko košta uoenik, bez obzira odakle je i 
da se rješi pitanje dotacija na drugoj osnovi* Ja sam zato 

su o tom sistemu finonsiranja razmisli* Ti su problemi na 
=r«sli i ovdje, i u Mostaru i u Tuzli*Uas će dočekati teža 
situacija još u slijeeeđoj godini i zato treba sa drugovima iz 
Izvršnog vijeća da se raspravi,ali treba imati solidnu analizu 
treba prikazati objektivno što moše komuna* pr? ma toma, ja bih 
taj problem postavio kao centralno pitanje. = ^to se tiče sred= 

njih škola,, nešto će -^publika pomoći, ali time neće biti rje 
=šeno. = Malo je olakšano su onih 2,5 što privredna org.može 
izdvojiti za obrazovanje.^edjutim, na privredu se mnogo navul# 
juje, i njen položaj nije zavidan. Ja bih kombinirao i te Žafe 
=ričke centre, da se grade možda škole IX stepena zajedno,ne 
=Što optština, a nešto privredna orgunizacija.^ože nekoliko fa 
=brika zajedno grade neku školu Il.stepena.^eka privredne or= 
ganizacije sa opštinom naprave zajednički plan za škole II* 

stepena.
f̂to se tiče stambene izgradnje, kao što je pozna= 

to, sada se razmatra sistem finansiranja satambene izgradnje.
Taj sistem će vjerojatno pospješiti izgradnju i bolje gazdo= 
vonje stanovima*Sada se stambeni fond ne čuva, malo ss mobili# 
še sredstava mimo društvenih. Mi ćemo ići na izgradnju stanova 
za tržište, i onaj koće prodavati stan, vodiće računa kakove 

su plate i mogućnosti našeg gradjana,T&j će sistem donijeti 
mnogo nova*

*to se tiše tih tri milijardi dinara, skupština bi 
trsbala dati danas sugestiju da se sve u sto je to predviđjeno, 
prokontrolir^, jer mi znamo da budžet mnogo toga finansira, 

a 3 milijardi nije malo, uli ode na kojekakove strane*



Ako imc.te kuraže* odustanite od klišeja koliko za 
Što dati,vućemo samo repove, ništ^ ne rješavamo temeljno,pa da 
vidimo možemo li nešto odvojjfci još za škole, predlažem da raz= 
motrimo kao n< joštrije pitanje = škole, a tako nismo sredstva 
raspodjelili i treba da se orijentiralo teko da likđiviđirajno 
mgckar treća smjena.

Pitanje snabđjevanja hljebom, to je stari problem i»
to oštar, u Banja. Luci i u redu je da se predviđja gradnja jed 
=ne pekare.Ja samo ne znarn da li to treba da košte 300 miliona 
dinara,ali to svak-ko treb- temeljno rjesiti.

Sto se tiče snabđjevanja ugljem i drvetom, izgleda da 
je i to oštar problem, Treba istjerati da se gra » janima daje 
dovoljno uglja i to treba da bude ćvrsti zaključak. Treba vođi= 
ti računa da bude ovdje skladište đrveta i uglja.

U pogleeu snabdjevanja sa vodom, dobro je da se počelo 
to rješavati, ali ja mislim da se malo daje za vodovod.Dobro je 
da su drugovi u ^©publici uvidjeli da daju sredstva, ali Repub 
=lika d-je 80 miliona, a vi 20, a vodovod je vaš ( drug ICapor 
primjećuje da toliko još daju i preduzeća).

Moja je primjedba, a i drugi to kažu, da uprava vuće 
mnogo sredstava.400 miliona dinara je velika stavka i mislim 
da ima previše tog neproduktivnog upnrata.ja bih predložio da 
se to mc-.lo stegne i da na r^ćun toga povećamo stavku za škole.
To se može i vi ste slobodni u toj organizaciji. Dajte da obrazu 
=jemo komisiju, da vidimo tko što radi i efektivno iskorišten 
nje.

Ako nije kasno, da se ove primjeebe razmotre i šini 
mi se d- su opravdane. Po ovoj situaciji kako ovdje piše, nije 
nama Školstvo u centru pažnje
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Što se tiče novih zaposlenja, mi tfceba da razvija 
=mo proizvodne snage i uslove sa zapošljavanje, ali što 
=ix m_nje novili zaposlenja i Što produktivnija industrija . Ako 
na sadašnju industriju nav uđemo još neproduktivne i nestručne 
elemente, onda snižavamo još više produktivnost rada.

Što se tiše nepismenosti starijih, to mene mnogo 
ne zabrinjava,Ja bih opismenjavao radnike,ali na selu one stari 
je ljude ne bih dirao, pustimo to,Zaposlenost se ne rješava u 
komuni i neka ide radna snaga, nemojmo biti dušebriznici jed= 
nom procesu tržišta radne snage u Jugoslaviji, Nemojmo u ko= 
muni kukati nad tim koliko nj ili nije zaposleno, neka oni tr<=iže 
drugdje hljeba, Kama sentimentalnost ne pomaže,on će Čučati u 
Banja luci, a u Osijeku nema radne snage. Ima velikih pojtiseva 
u Hrvatskoj i drugdje gdje nema radne snage.Nemo jmo mi nad 
ekonomski nužnim procesom da kukamo,Neka stvara Jugoslavija eko 
=nomski prosperitet, neka taj nadje posla gdje hode,i to je đg 
djelo našeg prosperiteta»Nama je va^no da čovjek sivi od svoga 
rada,Mi nao politički ljudi, kao Jugoslaveni?branimo jedinstvo 
našeg tržišta, našeg sistema, trsba da politički gledamo pit«n§e 
tržišta r^dne snage.Ima žena koje se teško kredu, to je-problem, 

U pogledu reda i Čistoće u gradu, htio bih redi 
da imam utisak đc. ne vodimo oštru borbu za čist odu u hoteli= 
ma, kavanama, u javnim ustanovama, na ulici, vidio sam stvari 
koje me zabrinjavaju i prije rata nije bila Banja luka tako pr= 
ljava kao sada, pa dak i glavne ulice,Mislim da bi trebalo idi 
na to da svaki more pred svojim dudanom,dvorištem i kuđom da 
očisti.Ui nemožemo imati dovoljno novaca za to da svakome oci= 
wtimo ispred kude. Naši hoteli nisu cisti, povadimo političku 
akciju u tom smislu. Ona kavana Lovac je kao svinjac, nema

/
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peškira, stolnj^ci zaprljani, uvedimo borbu protiv tog nereda*
>

nemojmo se mjeriti neradom, već radom*Ispod rešetki pred radnja 
ma sve je puno smeđa i sve zaudara* Grd je je vlast da kaže da Sv_ 
tako nesmije raditi.Hemojmo dozvoliti da grad bude nečist,jer 
je to sastavni dio ugleda našeg i našeg društva.Dered i nečisto 
5a je takova kao da nema vlasti u gradu*33e vidim sve u preduze& 
đu “Oistođa^ i davanjem njima sredstava*imamo & Lialoj đaršiji 
one krasne nove zgrade, a oko toga je sve onako kao što je đavs 
no bilo.Čini mi se da je i to pređuzeđe »fjistoca« više za neSi 
=stocu nego za čist odu* Itfe kej kude treba okrečiti, irramo one vile 
na kojima sa još vide rupe od puščanih metaka iz vremena rata, 
ja sam veđ nekoliko puta govorio o tome, ne bi trebalo đozv&lifc 
ti da tako osrane, to ne košta tako mnogo.u drugim gradovima bi 
se ljudi kapricirali da im bude grad 5ist. X komunisti treba 
da ustanu protiv nereda i inicijativom gčadjana i stanara. Iz= 
glad grada je sastavni dio cijelog našeg mehanizma i red u njemu.

Mislim da je korak naprijed integriranje kod tek 
etilnih fabrika.Govori se u planu da đe se integrirati ova fab 
rika sa zopoljkom.To je dobro, iako = Čini mi se = da bi tre 
=balo da se integrira u jedno pređuzeđe i E?iezopoljka, i banja= 
lučka, gra iška i đervejfriiiska fabrika, jer koncentracija kapaci= 
teta je neminovna. = ato se drvne industrije tiče, ima osnova 
za udruživ~nje.Imamo dvije fabrlž&^I^BB čilome tara razlike.

To može biti jedno pređuzeđe* (Drugovi objašnjavaju da se pred= 
vidja i sada se inrađjuje koncepcija za udruživanje fabrika u 
N.Gradišci, Gradišci i Vbbasa u B-luciJ. integriranje u okviru 
komune je dobro, iako je čak i u okviru ^publike usko, veđ 
treba ići na jugoslavenske okvire. Metalna preduzeđa, koliko ih 
ima,treba da budu uGko vezana uz Jelšingrad.lmam utisak da ima
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prilično natezanja oko integracije, integracija je postala kao 
neka parola,pa se preduzeća udružuju da se pokriju neki gubi= 
ci, a nemojmo "biti šablonisti.Integracija treba da donese veću 
produktivnost i bolje poslovanje.Ako se onaa r̂  di bam/zato 
du pokrije gubitke neke organiizacije, to ničemu ne vodi.
To udruživanje hotela u ^nja luci, da li je nešto donijelo, 
ja u to sumnjam ( primjedba: čak su uslabili)HBoana je bilo 
jedno ime, a i “Balas11 ima svoju afirmaciju, iako na njegt*. imam 
nekih primjedbi i dosta je prljavo,znaci, nije se mislilo o tome 
kada su se oni udruživali* Htio bih da vas upozorim da ne radi 
=mo intetracije samo radi savremenosti, nego radi boljeg pos= 
lovanja.

Što se tiče »Vrbasa11 Čuo sam u med j uvre me nu da je 
ttemo postavljen novi direktor, a ja sam svoje primjedbe iznio 
na ranijeg direktora.

Mislim đa je bilo na današnjem zasjedanju veoma 
malo diskusije, zašto'ljudi oko mene ne govore o tmm problemi^ 
^ma.Uloga Skupštine nije da samo sluša, već da govori, da pred= 
laže, da se izgradjuju mišljenja i neka se ti ml^di spreme 
za razgovore i rasprave*

MEDIĆ RADE

Htio bili da iznesem jeJan problem koji sam stalno 
pponovljeno slušao na zborovima birača prilikom diskusije o pred 
^nacrtu društvenog plana, = Mislim da svi odbornici koji su bili 
na zborovima u prigradskim selima, sreli su se sa istirji£rpble= 
mom, a to je pitanje lokalnog saobraćaja i 'problem djece koji 
iz tih prigradskih sela dolaze u banjalučke osmogođ. Škole • Budus= 
6i se rad u tim školama odvija u tri smjene, djeca se vraćaju kas
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=no uvće svojim kućama. ®tuđti i veliki broj zahtjeva da se 
svagdje prave osmoljetke.d?o traže drugovi iz sla.Ćice,ifrna, 
Karanovca i drugih mj'esta.Ja mislim da mi svugdje tamo nemožemo 
praviti osmoljetke,jer nemamo sredstava,ali se taj problem može ■■ 
na drugi nacdin ublažiti. Sveu su to ssla koja su udaji je na 4ajviše 
10=15 km. od gradit. Ja sam pristalica da razvijamo Škole u gradu,! 
ali da omogućimo djeci da lako dodju u grad u škole.Ue tražim za£ 
to sredstava.Gak i pod uslovora da imamo sredstava, ne bi imalo 
smisla da pravimo školee u tim mjestima, jer pored Škole treba 
i još nešto drugo, a to su stanovi za nastavnike i to košta sve1

i '
na stotine mi 1 iona dinaru, u teško i možemo nagovoriti te nastav 
=nike da odu tamo, jer ih. nemamo dovoljno ni u grad u« ovaj neorga 
=nizovcni lokalni saobraćaj u Banja luci pogoršava uslove dolas» 
ka djece sa sela. Već je nir puta reĆeno na raznim skupovima u 
‘“anja Luci da mi imamo oko 20 autobusa u preduzeđima, koji sedam 
sati stoje u privred.organizacijama, opterećuju troškove poslo= 
vanja.Ne bi li se konačno moglo dogovoriti i zar to ne bi bilo 
humano, da nakon što autobusi Celuloze, Jelšingrađa i drugih 
dovedu radnike na ppsao, da odu po tu djecu i dovedu ih u Ško= 
lu. = čak i roditelji na zborivima birača izjavljuju da su sprem
ni da snose trogkove.Ako ih 8ak ne bi mogli do kraja da snose, 
umjesto da dajemo 100 miliona dinara za hove objekte, dajmo od 
toga 10 miliona za to,i uz participaciju roditelja prevozimo tu 
djecu.Onda bi se sigurno smanjio pritisak da svi hode da grade 
osmoljetku. Kada bi se i kupila tri autobusa, i to bi se više 
isplatilo nego investiranje u neku osmogod,Školu u SataSici.

Predlažem da pitanje lokalnog saobraćaja obuhvati« 
mo u program đađa i da se na ove probleme ne oglušimo« = Jel= 
Šin&rad, na primjer, opterećuje sa tim autobusima 30 miliona đi=
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nara svoju proizvodnju#' Kada su drugovi iz Jelžingrada donijeli 
bj.li odluku da izvrše® prenos svih osnovnih sredstava na "Auto= 
prevoz1' Banja luka, to je i prihvaćeno u dotičnom pređuzecu, ali 
nisu htjeli da prihvate obavezu za prevoz radnika, zn&ci, primili 
bi osnovna sredstva, ali ne da i obezbjede dovoz i odvoz radnika 
sa posla.= ili se ovdje postavljamo tako = kažemo da imamo samo= 
upravu i to je njinova stvar, ali imcJho valjda pravo i nekog 
društvenog uticaja#

Privredu ne opterećuje samo višak radne snage »nego 
i kuhinje i menza#Kada1 sam bio ali u Jelšingradu, u vrijeme kada 
smo i m--l i velikih problema u proizvodnji, onda smo na sjednicama 
Hadnićkkg savjet«, gubili po tri satu govoreći o društvenoj is= 
hrani, a pola sata o proizvodnji.To sigurno nije u redu#

Jedno vrijeme, dok je lokalni saobraćaj r^dio sa 
gubitkom, bilo je mnogo incijative od saobraćaja da oformimo jeđa 
no preeuzeđe, a danos kada više nema gubitaka, ta inicijativa 
prestaje#Medjutim, ru-mu je prevoz djece voema aMuelan i mi taj 
problem sigurno možemo rješiti#Kada i ne bi došlo u pitanje os= 
nivanje jeenog lokalnog saobraćajnog preduzeća, bilo bi radnih 
kolektiva koji bi dali svoja prevozna sredstva da se omogući 
problem dovoza djece u škole*Ako to ne ide, onda moramo skupih 
ti 20 miliona dinara sa tri autobusa i neka prevoze djecu#

Drug MIŠO POPOVI Ć=B?edsjednik opšt# skupštine iz= 
nosi da je "Autoprevoz" dobio zadatak da izradi kompletan prog= 
Tajn lokalnog saobraćga = bilo kao posebnog preduzeća, bilo u 
svom sastavu i to će biti uskoro gotovi hi biće razmotreno.



đr.DAHA DJEVENICA

Dosadašnja ukupna izdvajanja za zdrav •zaštitu, na našoj 
komuni su bila nedovoljna, što je imalo za posljedicu spor razvoj 
zdravetv.k&pttciteta i nedovoljnu funkcionalnost zadrv.službe.Raz# 
voj u oblasti zdravstvu i napori zaopšte druStv. razvoj em kao i 
razvojem privrede, zbog toga i ždra .služba danas zaostaje u odnP 
nosu na re&lne potrebe.^vakovo stanje zahtjeva da se u 1964* 
i u narednim godinama obezbjeđi znatnije povećanje sredstava,naro 

Sito za razvoj kapaciteta zdravstv.službe.
Plahom za 1964#godinu planira se ulaganje od 

75*460.000 dinara zc, troškove zadrav.zaštite st_novništva, koja 
se plaća iz budžeta, 30 miliona iz doprinosa gradjana za dječji 
školski dispanzer i oko 50 milionu. iz zdravstv.invest.fonda.

2a sredstva još uvijek ne mogu da, zadovolje stvarne 
potrebe, pa smatram da bi trebalo,s obzirom na dosadašnji razvoj 
i sadašnje stanje, ta sredstva racionalno koristiti i odrediti 
prioritete.

^ruštv.planom Republike, sredstva za potrebe zđr^v= 
stva treba prvenstveno koristiti za kompletiranje mreže ambulaht« 
poliklinićkih ustanova, a na drugom mjestu proširenje bolničkih 
kapaoiteta i opremanje istih.

Radi što celishodnijeg i racion^ilnog ulaganja sredstava 
potrebno je da se ta sredstva što više koncentrišu i usmjere sa 3- 
ciljeve koji će đoprinije-i neposrednom poboljšanju zđrav.za= 
štite.Potrebno je obesbjediti budžetska sredstva i sredstva zdrav 
invest.fonda kao i raspoloživa sredstva fondova zdraVstv*osigu= 

ranja radnika i zemljoradnika r.di što ekonomičnijeg ulagmja u 
razv o j a mre -a zdravs tv•us tanova.
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Obezbjeejenjem ulaganja prema navedenim prioritetima 
omogućilo bi se uspješnije sprovodjenje preventivne zdrav.zašti= 
te, suzbijanje Zdr^z.bolesti i t.d.

Prema statist»podacima može se zaključiti da su ne 
=ke zarazne bolesti u porastu,naročito kod djeoe = Šarlah.krza= 
mak, pa i veliki kašalj. Sve to govori o nedovljnoj preventiv.sa= 
štiti, kao i o nedovoljnom sprovodjenju vakcinceije na terenu, 
^ojav« pje avog tifusa u 1963*godini govori da je ušljivost kod 
nas još raširena.Oboljenja od trbušnog tifusa i druga crijevna 
oboljenja govori o nedovoljnim higijenskim uslovima.Programom 
mjera zdrav.saštite treba predvidjeti asanaciju tog stanja,obez= 
bjeđjenjem zdrave pitke vode(higijenskih nužnika u naseljima 
gdje se unazad nekoliko godina te bolesti čejpće javljaju, a za sfce 
to se moraju obesbjediti sredstva.

Povećanje broja novih aktivnih slučajeva tuberkuloze 
naročito kod djece u sumom gradu i naš: širem području,odraz je 
neorganizovane službe BCG i savjetovališta za djecu u samom 

gradu i Šire.
U politici investiranja potrebno je orijentirati se 

na jeftinije gradjev.objekte i objekte koji će biti brže izgradje 
nii, vodeći računa da se nad je dobro funkcionalno rješenje i1 da 
se obezbjede savremenom medicinskom opremom.Na izradi progruma 
treba da se angaauju sve zdrav.ustanove i medicinski stručnjaci 
kao i savjeti opštinske skupštine.

Ako uporedimo postojeću org.strukturu umbulant.po 
=liklinički& ustunov^ sa standardnom organizacijom propisanom za 
ekonom o zdrav.zaštitu i organizaciji zdruv.službe,onda možemo 
donijeti zaključak da se n« komuni nalazi pom zdravlja sa svim 
organizacionim je dini čamo,, 4 zdrav, stanice pri privred.org. koje
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ne odgovaraju minimalnih zahtjevima zakonskih propisa, a zdrav, 
stanica Bronzani Majdan i Ičrupa n/V nemaju opravdanja da i dalje 
ostaju samostalne ustcnove.Zbog ovukovog stanja prevlađjuje rad 
službe opste prakse, a za preventivni rad se odvaja malo vremenui 
i sredstava, a ne postoji niti ka Jar koji bi to obiiajjao.

U vanbolnickoj službi rudi 21 ljekar opžte prakse,13 
ljekara Je koncentrisano u gradu B*l*, a samo tri ljekara se na 
=laze širem području opštine, od kojih se dva spremaju na od= 
lazuk.Ako upo redimo ovaj broj sa brojem specijalista, kojih ima u 
grudu 80, onda je jasno da ovc- disproporcija uslovljava dvije 
osnovne nepravilnosti,S jedne strane zbog velikog pritiska sta= 
novništvte. na nedovoljne kapacitete opšte prakse, masovna medicin 
=ska pomoć ne odvija se na potrebnoj stručnoj visini,Eremaltai 
kapaciteti ambulant.polikilničke službe i edovoljno organizirana 
služba SHP i prevoza bolesnika ne pružaju uvijek dovoljno moguć 

=nosti odgovarajuće medicinske intervencije.s druge strane,tako= 
vo stanje prirodno dovodi do neopravdanog visokog pritiska na 
specijalističke službe i bolnička odjeljenja.Neracionalno veliko 
korištenje bolničke pomoći iscrpljuje prekomjerno drustv,fondove 
namjenjene zdrav»zaštiti, zbog čega aa umbulunt, po lklin. službu 
ne ostaje dovoljno sredstava potrrbnih sa realizaciju programskih 
zadataka iz njihove nadležnosti.

Ako bi ambulant,poliklin,ustanove bile orgc-.nizovu= 
ne sa savremenom opremom i dovoljnim brojem ljekara opste prakse, 
onda bi se bolnice našle u povoljnijem položaju i ne bi bilo 

potrebe đu se u bplnicaroa ljece i ohi bolesnici koji bi se sag 
li ljećiti i v.n bolnice i ne bi se osjećala potreba za povećanjram 
bolničkih krevetu,Dobro opremljena vuiibolnička ustanov^ mogla bi 
svoju službu razviti i u prigradskim područjima sa otvaranjem 
ambulanti koje bi trrba&o razviti preventivnu djelatnost na od=
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redjenom terenu. Sraattam da "bi trebalo pokrenuti pitanje ak= 
tivnog učešća gradjana u izgtuđnji pojedinih zdrav.objekata 
putem dobrovoljnih gsžžHgg radnih akcija i samodoprinoaa. To 
je .bilo i na zborovima birača predloženo.

Dosadašnji slab rad dispanzera nije mogao raz= 
viti ni solidnu patronažnu službu, a tamo gdje ona pokazuje nek= 
ku aktivnost, ograničena je na uže gradsko područje* = preopte
rećeno st postojećgg kadra ne dozvoljava da se radi na plans: 
skom i sistematskom radu na otkrivanju i otklanjanju uzroka raz 
=nlh oboljenja = na preventivnoj zaštiti građjaiia.

^ez obzire n mnoge subjekt ive slabosti, jedan 
od osnovnih razloga za ovakovo stanje je nedovoljna zaintereso 
=vanost nadležnih organa za razvijanje i investiranje u ambu= 
laM.polukliniČke ustanove, kao i deficit visoko stručnih kado 
rova za koje treba obezbjediti stanove.

Da bi se postiglo što bolje jedinstvo u radu am= 
bulant.poliklin.ustanov- u osnov.zdrav.zaštiti, da bi se što li 

bolje koristila postojeća oprema, potrebno bi bilo razmotriti 
i preduzeti odgovarajuće mjere za objedinjavanje cjelokupne vas 
bolničke slu-be u komuni,koja bi bila ekonomična i rentabilna, 
te bi se omogućio slobđan izbor ljekara za ođredjeno područje 
prema mjestu stanovanja. Ovakova organizacija se ne bi kosila 
sa sadašnjim zakonskim odredbama*

Zdrav.stanice pri privred.org. orijentisane su 
samo na osiguranike Bvoje organizacije, a u većini ne vrše samo 
osnovne zadatke koji su diktirali potrebu njihovog osnivanja. 
Pojedine zdrav.stanice nisu jako opterećene, a dobro opremije
=ne i sami građjani traži© da koriste zdrav.zaštitu u tim stani 

ali sadašnji našin Jinansiranja i ugovor; nj a sa=cama,
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Komunalnim zavodom za soc.osogurcdij^ ne domoljub« kvJcovo poslova 
=nje.Ako i postoji mogućnost, onda se ona b. žira na trgovanju 
sa pregledima i uslugama. Zdrav »službu ne bi trebalo zatvarati na 
uska područja, ne o tražiti sire objedinjavanje snaga, ergLiiizi= 
r„nim r^dom u vidu zubne smbsšfeasš, poliklinike, taj vid zdr^v.zašti^ 
te bi bio daleko vu.-, višem nivou i jeftiniji nego sto je danas.

MOHIR KAPOR

Opgtc, orijentacija u ovom planu je ispravna i to 
je rezultat jednog dugotrajnog rada. Općenito kada se pogleda za= 
crtana linija razvoja, ona je ispravna,i nju treba da održimo.

Drug Osman je naglasio u svom izlaganju da je 
vušan metod prilaženja sprovodjenju togu akta, u tome bili dovezao 
da je važno sprovod jenje politike zacrtane u tom planu. Hi je rje= 
šavajuđe s«mo to Sto ćemo u tom akAu zacrtuti, sto ćemo redi pri^ 
likom njegoau donošenja, nego politiku traje cijele godine na nje= 
govom sprovodjenju.

Sto se tiće budžeta, mi vjerojatno nećemo danus 
izmjeniti ništc^ u budžetu, ali je sigurno da ćemo taj budžet uneko 
=liko mijenjati u toku godine, vršiti rebalans, ali da bi celishođi 
=nije bile sve te izmjene, u skladu su problemima koje imama, Zc to 1 
treba da svi faktori koji rade na sprovodjenju budžeta i đruštve= 
nog pluna, du na tome razvijaju neprekidnu aktivnost.

Htio bih nešto redi o potrebi aktiviranja cjelokupnog 
aparata Skupštine u današnjem sistemu samoupravljanja. = Mi imamo 
u Skupšuini kiz komisija, savjeta,odboi’a i t.đ. koji imaju odre= 
đjene zadatke,uli u dosadašnjoj praksi smo se osvjedočili da 
mnogi od njih formalno obavljaju svoj pose,o, donošenjem ̂ nekih akata. 
Otuda mi imuno pojavu đc kod pojedinih problema na nivou komisija 
i savjeta se ne rješava ništo i još uvijek ostaju poslovi i zadaci 
prema Skupštini i rudi toga imamo pojavu £>re opterećenost i skupštine
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3a dvadesetak tacaka dnevnog reda i u takvoj praksi nemože se suš 
atinski najvažnijim pitu nj ima posvetiti dovoljno pažnje. Radi to= 
ga bi bilo potrebno da predsjednik i ostali drugovi iz skupštin= 
skog aparata posvete pažnju metodu rada i aktivnosti svili faktora 
koje sam pomenuo i da se oni hktiviraju kros cijelu godinu i da 
se unekoliko poveća odgovornost odredJenim organima -= kao resoru, 
da savjeti nose odgovornost za stanje u određjenoj oblasti' i da 
prezentiraju Skupštini prijedloge i zrela rješenja. ogleda se 
demokratičnost samo u tome dc. sa n-rodom prettesamo plan, Jer mož 
da tak^v .pretres nije uvijek kvalif ikov̂ ja, a možda 5e daleko kva= 
lifikovunije kada to dodje na Jedan stručni organ i to Je vid 
demokratičnosti u našem sistemu.

Ja takođje mislim da Je uprava veoma skupa, ali 
Ja to više osjećam nego što znam i mislim da to treba proučiti,ali 
bi ttebalo ići na slijedeće: treba tehnički opremiti upravu,nemo= 
ramo imati toliko Činovnik«, nego neka i mašine nešto posvršavajuž 
i treba kvulifikacionu strukturu pregledati.o tome smo mnogo govož 
=rili, ali danas možemo konstatovati slično stonj e.AJema nakva= 
lifikovanih samo u privredi, ima ili i u skupštini.

( O.^arabegović: Ja bih upravi upravo odredio manje 
sredstava da ih t-ko prisilimo da se u okviru tog stepena i orga= 
nizir«Ju*)

Ja lično smatram,, nastavlja drug EA.POR, da u 
opštini ima priličan broj neproduktivnih ljudi.

ili smo se nadali da oemo ovoe godine imati ob= 
Jektivne kriterije po kojima ćema se moći formirati fondovi za 
školstvo i unekoliko bi bilo rješens problem osnovnog finansi^ 
ranja školstva, a ne i investicionog.Ali, do tili rješenja nije
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došlo. Mi smoH obavezni da zajedno sa republičkim organima tra= 
zimo rješenja i da u najkraćem roku kreditiranje rješimo i sistem 
f on-nsir^nja školstva# Čitav budžetski sistem đe se mijenjati,ali 
u prvom redu treba da đodju iz Zavoda za unapređjenje školstva 
i da dajemo rješenja, jer đe vjerojatno dođi do raznih rješenja sa 
stanovišta uslova. pojedinih komuna i krajeva.Sistem dotacija je ta= 
kav da sada nemošemo stvoriti veđa sredstva nego što su dotacijom 
data«

Meni se čini da u budžetu ima malo sredstava za ko= 
munalne potrebe.Mi na sto kilometara cesta,asfaltiramo jedan troto= 
ar u uslovima da u ^anja Luci imamo više od 50c/o neasfaltiranih ces= 
t<a. Mi tuko onda nemožemo imati niti đisti grad ni regulisati pu= 
teve. Ako oe se raditi na iznalaženju ušteda u budžetu, onda ih 
treba usmjeriti na školstvo i komunalne probleme.

Što se tiče privrednih orgcjiizaclja, imaflio manji 
broj onih koje imaju jasna rješenja=; kao što je Celuloza, čajavec, 
Jelšingrad, Vrbas. = Što se tiče ^rbaea, stoji to da je Čudno da 
kraj tolike proizvodnje nemaju ništa u fondovima,ali treba imati 
u vidu i to da su se oni Čupali iz jedne izvanredno teške situaci= 
je kada su bili bez finalnog proizvoda i jedva su sastavljali kraj 
sa kčajem. Sada je orijentacija na finalni proizvod dobra i treba 
u samom kolektivu uraditi sve da se maksimalno koriste novoetvo= 
reni kapaciteti (namještaj),da se vodi računa o produktivnosti 
i ekonomičnosti i onda mora da u najskorije vrijeme izbaci i do= 

hođak. OpŠtina i svi ostali faktori koji su pomagali Vrbasa da se 
izvuku iz krize, sigurno je da su mnogo uradili* Ja sam prist&lica 
proširenja finalne proizvodnje u TVrbasu« = Ja mislim da drugovi 
koji su radili na bil^nsu, nisu uzeli u obzir efekte novih instru= 
menata, a to je jedan od razloga takvogo stanja bilansa u Vrbasu.



fc»to se tiče ^elšingrada, on ima isto tako program za 
rekonstrukciju.^edjutim, jako bismo pogrešili ako bi smatrali da je 
to sada nešto zaokruženo i da tu nema više problema, u jugoslavi=
3i se upravo sada grud& 3 kapaciteta koja zasjecaju u proizvod= 
nju Jelšingrađa..Mislimo da se zato ^elšingrad nemože odršati na 
ovom nivou rekonstrukcije i oni moraju proširivati i modernizovati 
dalje proizvodnju.= Smattam da je ^elgingrad bio $ jednoj veoma 
kritičnoj situaciji nekoliko godina i da sa naše, strane nije dovoljni 
pomognuto. Klis lim da je naša dužnosL bila da im pomognemo. Oni treba 
da nabave sada još nekoliko inženjera i nešto stručnog kadra đ-'Ugih 
struka i da krznu brze naprijed, a treba im u tome pomoći sa sredstv: 
»ma.

( O.Karabegović: ima dosta problema u organizaciji rada 
u Jel5ingradu).

Što se tiče Vitaminke, bojim se kakovo je stanje u 
vezi sa pređviđjenim investicijama, pošto je ona jfcko zaglibila, a 
hoćemo sada jako velike investicije tamo, kao da u toj Vitamine! do 
»sada ništa nije uradjeno. Oni imaju neke linije koje su sasvim no» 
ve, prije dvije godine ugradjene, ali nisu bile iskorištene. Da je 
u starom rukovodstvu te fabrike bilo više vodjenja računa o obez» 
bjedjenju sirovine, o dužni proizvodnog procesa, ne da to bude ap= 
solutno sezonska fabrika, sigurno je da ne bi imali tolikih gubita 

gubitaka.I Slovenci i Šapcanka odvozili su odavde sirovinu.Ja mis 
»lim da je veliki dio gubitaka proistekao iz pomanjkanjem -
sirovine. Kada se već sada prilazi rekonstrukciji, onda treba biti 
oprezan, jer gro proizvodnje ne podnosi jako velika optereće== 

nja i nije jako akumultrfcivno u čitavoj Jugoslaviji i u toj oblasti 
proizvodnje treba veoma oprezno prilaziti tome.Nije mala suma 2,5 
milijarde inve stici ja. G?reba da se. orijentiramo na stru5no=naucne



ustanove a pogledu traženja pomoći za rješavanje investicionog ula= 
ganja,

( 0• Karateggviđ11 može dođi jedna grupa finansljskih ekspe= 
rata iz ^eogrda do izvidi stanje u toj fabrici.)

Što se poljoprivrede tiče, ima tu odredjeni plan,ali ni= 
su data konkretna rješenja. = Ako je riječ o unapreejenju poljopriv= 
rede, meni se Sini da se ovdje radi o koncepcijama, o izgradjivanju 
odnosa, u optimalnoj poljoprivrednoj proizvodnji, koja đe obezbjedi 
=ti veću proizvodnju. = Mi moramo uvoziti pasulj, jer su prinosi 
kod nas toliko niski na individualnim imanjima, da je skupa proiz= 
vodnja.Nus Jcrompir košta u Sloveniji za 10 dinara jeftinije nego 
u Skenđer Vakufu. Ja mislim da neke stvari treba koncepcijski da 
rješimo.

Što se stočgsrfctva tiče, osnovne stvari, o kojima smo 
pre aekoliko dana raspravljali na nivou sreza i nadjena su neka 
rješenja u Kotor Varošu i Skenderu, ovdje se ne vide, a to je 
pisanje veoe proozvođnje stočne brane, pošto svega toga nema u sa= 
mom planu, treba obavezno da se izradi program izvršenja tih za= 
crtanih zadataka.

b a b i<3

Nakon iznijete tabele o kVcJ.itikaeionoj strukturi ( u 
materijalima društv.plana), kase se da kvalifikaciona struktura 
raste' u korist viših kutetorija.Iza togu je rečeno koliko stipendi= 
ra opština, a koliko privreda i da privreda ima na raspolaganju 2,5 
posto od sredstava l.d. u svrhu obrazovanja. = poslije toga, se govo: 
da treba raditi na uzdizanju kdEiflm kadrova i da to bude zadatak od 

nosioca društv.plana.
Ja bili predložio da se iza ovih načelnih konstatacija



“Obzirom na takovo stanje, neophodno je da sve rudne 
organizacija,uz postojeći plan, izrade u prvom tromjesečju 
i napratee program obzazovunja kadrova sa kojim đe se odrediti 
zadaci radnih organizacija i to:'

'=5 na planu obrazovanja i opisraenjavunja,
= postizanje višeg stepena kvalifikacija da bi se brže 
nego dosada popravila kvalifikc.ciona struktura,

= stipendiranje vis oko stručnih službenika koji su dunus i 
u perspektivi potrebni radnim organizacijama,

= stvaranje povoljnijih uslova za obezbjedjenje visoko= 
stručnih kadrova iz raznih centara« n 

Iako nismo praktikovoli da odredjmo u planovima rokove, 
mislim nam ne bi trebalo smetati da se kroz ov^j dokunrenat 
obavežemo za odredjene rokove. = ppštlnska skupština bi treba= 
la d tom pogledu da saglleda svoje obaveze iz te oblasti« Mi smo 
dosada počeli i završavali diskusije se konstatacijom da treba

r
raditii; ru popravljanju kvalifikacione strukture« Ja mislim da 
mi sa tog nivoa, koji je dosada bio uopšten, sa tog načelnog 
usaglušavanja na riječima i diskusijom, treba da idemo na 

konkretnije obaveze i Skupštine i radnih organizacija i to 
naše jedinstvo koje je dosada bilo očigledno kroz naše điskua 
sije, da sve to treba potkrijepiti konkretnim planovima na šili 
organizacija i to sve sažeti u jedan dokumenat koji đe usvojiti 
naša Skupština.

Pored mnogih problema koje imamo,, sigurno je da ćemo još 
dugo razgovarati da je jedno od osnovnih pitanja = kadrovi.
Nije to jedino pitanja, ali je jedan od veoma bitnih eleme= 
natu razvoja privrednih organizacija.

Mislim da bi-bili dužni da brže radimo na problemu likvi=



diranja nepismenog seoskog stanovništva. % k i  je dan održan ple= 
num Opštinskog odbora SSEH na kojem jo lsio tretiran jedan kompleke 
pitanja vezanih za obrazovanje seoskog stanovništva.* imali smo 
u vidu preporuku Republičke Skupštine, SaveznihscKacs organizacija 
i zaključeno je da ae predloži Opštinskoj skupštini da izvjesna 
minimalny sredstva obezbjeđi sa opismenjav-nje mlađjeg svijeta, jei 
smo dosada, ovom pitanju prilazili sa stanvišta primarnih razloga. 
Ovom pitanju treba da pridjemo kao zadatku potrebnom sa stunovi= 
štej, privrede i moderne tehnologije koja sigurno traži makar ono 
najosnovnije, a to je pismenost*

VU1IČ BOŠEO

Imamo područja na nagoj opštini koja još ni do danas 
nismo pokrili osnovnom školom,U mojoj izbornoj jedinici ima selo 
Slaviđi koje broji oko 250 domaćinstava i nema škole.Ima oko 
40 djece uzrasta 9=15 godina i odlaze u škole u Dim,Bnkovci(?)•
Kao što iz ovog plana vidim, nije usvojen njihov prijedlog da se 
izgradi škola, iako imaju pripremljeno gradjevinski materijal već 
tri godine, a voljni su da dobrovoljnim akcijama učestvuju u grad= 
nj i.

Postavlja se pitanje opismenjavanja radnika u selu 
Slaviđi, jer oni odlaze na rad u grad, ali se vraćaju uvede svojim 
kućama i tu bi trebalo organizovati kurseve njihovo opismenjen 
van je* I u cilju njihovog opismenj«Vi_nja bilo bi najno da se škola 
u tom selu izgradi*

IABAKOVIĆ ŠEMSO

Prema planu BiH mi do 1970*godine treba da obuhvatimo
osmogod.školama tek B O fo d ejece*Prema Sloveniji smo dvostruko niži  
u p o g l e d u  djece koja su obuhvc-.dena ovim osnov*školova njem*
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2a takovo stanje poslije objektivni,, ali i subjektivni razlozi* 
Obzirom ntt takovu situaciju s«, osmogodišnjim Školama, 

da l'i mi nemamo pravo, jer spadamo u jako zaostala područja,da 
u oblasti obaveznog Školstva dobijemo participaciju za sanira= 

nje te situacije iz saveznih i republičkih fondova*
Ovdje je bilo nešto govora o stanju srednjih škola*

U a bazi svih mogućih preporuka koje su dav«*ne, nije ništa opera= 
=tivno radjeno.Zasada smo dobivali samo obećanja, a ne konkret= 
nu pomoć. Mi se nalazimo u pogledu srednjih škola u veoma tešknim 
položaju. = U učiteljskoj Školi, na primjer, gdje je prije rata 
bilo 160 djaka, imamo sacU blizu 1000 = na isti kapacitet prosto 
=rija*=l£ađa bi dublje analizirali stanje na svim sred*školama, 
viđli bi da ovctko ne može dalje i da ako se nešto ne izmjeni, 
nema ižlaza.Od nas se straži kvalitet, osavremenjavan je nastave,a 
mi nemožemo poduzeti nikakove mjere radi tako teške situacije* 
fraši se idološko=politiSko obrazovanje, a mi nemožemo djeci da= 
ti ni stolice* lo su problemi koje »komuna nije u stanju da 

rješava i zato izlaz moramo tražiti n. nivou ALepub like, Saveza.
Pitanje likvidacije nepismenosti nemožemo svesti na 

golo opismenjavanje, jer- samo opismenjavanje i nije teško os= 
tvariti,ali ovdje se radi o obrazovanju radnika*Mi moramo stvo= 
riti ćituv sistem obrazovanja radnika*

Obzirom da je bilo prijedloga da se izvrši smanjivanje 
sredstava za upravu, ja mislim dc je to proces koji je već pok= 
renut u ovoj Skupštini i koji se već sprovodi i to je dobro 
i pozitivno* Ja plediram na to da se od sredstava koja će se do 
biti smanjivanjem administrativnog osoblja, da se prebaci na fofld 
za školstvo.
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BOŠKO LOVRIĆ

Govoreći o proboeraima poljoprivrede sa aspekta da 
sve manje produktivnih ljudi ostaje na zemlji, i zemlja je pre= 
puštena uglavnom starcima, koji je nemogu obraditi pa zato 
i nema prinosa, postavlja pitanje kako će ti stari ljudi pla= 
ćati poreze.Ima već dosta takovih seljaka koji postavljaju pita= 
nje da će predati zemlju, ali da im se obezbjeđi uslovi sa žlivot.

uto se stočarstva tiđe, primjećuje da već unazad nekoJ
KM

liko godina nema odredjenog programa, i stočarstvo je prepušteno 
stihiji, iako znamo da ne zadovoljava ni u pogledu broja, ni lcva= 
liteta.

MlSo PGPOVIĆ = Predsjednik Opštinske skupštine

sam dužan da obavjestim Skupštinu da smo dobili pre 
=poruku od Opatinskog odbora SSRN da stavku od 3 miliona dinara 
koja je predvidjena za opismen javan je 12000 nepismenih, povećamo 
na 10 miliona dinara,kako bi se što znatnije mjere mogle poduze= 
ti u tom pogledu.

Imajući u vidu današnju cjelokupnu diskusiju i plan u 
koji smo ušli, smatra da je obzirom na to što se đobor dio tih 
ljudi i.alazi u privrednim org^nizađijama, da je dovoljno da mi 
tu stavku sa 3 miliona dignemo na 7 miliona dinara, uz koordim= 
čiju sredstava privrednih organizacija, jer tek treba ove godine 
da stvorimo uslove sa to, a takovo školovanje traje dvije godine, 
pa će stoga biti za ovu godinu dovoljno 7 miliona*

Zato predlažem Skupštini DA PRIHVATIMO PREPORUKE 0PŠTI3J 
=SK0G ODBORA SOCIJALISTIČKOG SAVEZA I DA STAVKU" OD 3 MKIOITA Dl* 
DARA PREDVIDJEOT ZA 0PI3MENJAVANJE 12000 I®PI3ME!TIH?P0VEĆAM0 ZA 
4 MILIONA,to jest,DA IZNOSI 7 MILIONA DINARA,UZ SMNJENJE BUDŽET
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=SKB REZERVE ZA 4 MLIOHA DIM3SA.
IAKO D JE PREDLAŽEM DA SE USVOJI SUGESTIJA DHJGA OSMANA 

KAHABEGOVIĆA DA SE NEPREKIDNO PRATI TROŠENJE SREDSTAVA, UZ HASTOJA = 
NJE DA SE POVEĆAJU SREDSTVA KROZ POVEĆANU PROIZVODNJU PRIVREDNIH 
ORGANIZACIJA, jer je to jedini izl&z,obzirom na nage potrebe.

Moram dati obrazloženje a pogledu uprave.Mi smo po= 
đuzeli mjere kajA su potrebne za smanjenje aparata uprave, za 40 

službenika je veo smanjenome:1jutim, alio bi Stsđ otpustili još 40 
službenika, uz ranijih 40, a da prethodno ne opremimo bolje upra'' 
=vu u tehničkom pogledu, onda bi doveli u pitanje r_d Skupštine.

Od 407 miliona dinara, koliko je predviđjeno za upravu, 
samo se 317 miliona stvarno odnosi na nju i tu je ukljSen rt-d 
Skupštine i skupštinskih organa.Naš sistem je dosta skup i na tome 
moramo nešto uraditi. = Mi smo na posljednje dvije sjednice izgu= 
bili oko 16 sati vremena, diskutujemo po dvadesetak minutu, a du 

ne kažemo ništa.Mi moramo nešto da uradimo i ha boljoj orgcJiiza= 
čiji ra da n^še Skupštine*

Trebalo bi usvojiti zaključak DA SE U I.KVARSLU NAPRAVI 
ANALIZA U POGLEDU POTREBNIH SREDSTAVA ZA UPRAVU, DA SE TO PODNESE 
SKUPŠTINI I Da SREDSTVA NOJA NADJEMO U VEZI S TIM, DA SE DAJU ZA 
RJEŠAVANJE PRIORITETNIH ZADATAKA.

T<r,kodje predlaže da se u dijelu plana gdje se govori
o obrazovanju radnika, na kr«ju doda; ".... KOJE SU OBaVEZNE

DA KAPRaVE KONKRETNE PROGRAME STRUČNOG OBRAZOVANJA I KVA LIFILACIO= 
NE STRUKTURE,KAO SASTAVITI DIO RaZVOJAK PRIVREDNE ORGANIZACIJE."

OSHAN EARANEGOVlg
da bih prihvatio raspored sredstava kakav jeste,ali 

sa zaključkom Skupštine da se potrošnja u svim sektorima koji se 
finansiraju iz budžeta, analizira sa ciljem da se nad je još sređ=
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stava iz svih izvora za gradnju škola, Br0ba da budu zaduženi organi 
Skupštine da se nađje još sredstava za finonsiranje škola, a ja ne bi če
kao završetak I kvartala sa sve to, U^aba napraviti sada odmah jedan 
program na liniji svega onoga što smo se ovđe dogovorili, i to je program 
zadataka koje Skupština razmatra, kroz recimo pola godine.

Predsjednik SO Popović Mjlorad predlaže da se program rada koji 
Skupština ima dopuni sa pitanjima koja su danas postavljana i daje na glasa
nje iznijete predloge u završnoj riječi.

Jednoglasno je usvojen predlog Društvenog plana opštine Banja 
IiUka za 1964 godinu sa izmjenama na 7 strani s tim što treba smanjiti 
budžetsku rezervu za 4 miliona dinara i taj iznos dodati sumi od 3 miliona 
dinara koliko je predvidjeno za opismenjavanje nepismenih* Takodje su usvo
jene sve sugestije date od strane predsjednika Skupštine općine a njegovoj 
završnoj riječi.

Ismet,
Po 2 taoci dnevnog reda izvještaj podnosi odbornik Hadžimujagić

Disksjije nije bilo pa je predlog Odluke 0 budžetu opštine 
Banja za 1964 godinu jednoglasno usvojen,

Po 3 taški dnevnog reda izvještaj podnosi isti izvjeEtilne* 
Diskusije nije bilo pa je predlog Odluke o zavodjenju dopri

nosa izrdĐhsdka2raaxkaDJHEsln9xpEivr silna:-organi za g ±3 ejvualnžiaBg^ zanatstva i 
HgsatiiaijcstVHrsarlSfa&sgEofciBn:-;jsinaglrBnosusvEjans budžetima iz ličnog 
dohođka jednoglasno usvojen,

P0 4 tački dnevnog reda izvještaj podnosi isti izvjestilac. 
Diskusije nije bilo pa je predlog Odluke o stopama doprinosa 

iz đokodka na komunalne privredne organizacije, privredno organizacije 
usisnog zanatstva i ugostiteljstva za 1964 godinu jednoglasno usvojen.

Po 5 tački dnevnog reda izvještaj podnosi isti izvjestilac. 
Diskusije nije bilo pa je predlog Odluke o određjivanju kamatnih 

stopa na poslovne fondove komunalnih privrednih organizacija i privrednih 
organizacija uslužnog zanatstva i ugostiteljstva jednoglasno usvojen,

PQ S tački dnevnog reda izvještaj podnosi isti izvjestilac. 
Diskusije nije bilo pa je predlog Odluke o propisivanju opštin- 

skih taksa na području opštine Banja Luka jednoglasno usvojen.
Po 7 tački dnevnog reda izvješt&j podnosi isti izvje .tilac, 
Diskusije nije bilo pa je predlog Odluke o opštinskom porezu 

na promet jeđnogl-sno usvojon.
P0 8 tacki dnevnog reda izvještaj podnosi isti izvjestilac, 
Diskusije nije bilo pa je predlog Odluke o opštinskom porezu



na promet robe na malo trgovine 1 ugostiteljstva za 1964 godinu jednoglasno 
usvoj en,

Po 9 tacki dnevnog reda izvještaj podnosi isti izvjestilac. 
Diskusije nije bilo pa je pređlog Odluke o utvrdjivanju poreza 

na dohodak u stalnom iznosu sa 1964 godinu.
Po lo tacki dnevnog reda izvještaj podnosi isti iuvjestiloc. 
Diskusije nije bilo pa je predlog Odluke 0 propisivonju opatin- 

skog prireza za 1964 godinu jednoglasno usvojen.
Po 11 tacki dnevnog reda izvještaj po nosi isti izvjestilac. 
Diskusije nije bilo pa je predlog Odluke o odredjivanju visine 

naknade sa drumska motorna vozila koje plaćaju komun'Ine privredne orga
nizacije na području opstine Banja L^ka jednoglasno usvojen,

P 0 12 taški dnevnog red-, izvještaj podnosi isti izvjestilac. 
Diskusije nije bilo pa je prećlog Rješenja o odobrenju fin-.n- 

siskili fondova za 1964 godinu koji nemaju posebni organ upravljanja jedno
glasno usvojen.

Po 13 taški dnevnog reda izvještaj podnosi isti izvjestilac. 
Diskusije nije bilo pa je pređlog Rješenja o davanju garancije 

Preduzeću drvne industrije "Vrbas" Banja Luka na investicioni z~jum u iz
nosu od 1,539*000 dinara jednoglasno usvojen.

Po 14 tacki dnevnog reda izvještaj podnosi sekretar Skupštine 
opštine Rajtao Stupar i objašnjava da formirana komisija, podkomisije i radne 
grupo inatsnzivno rade na donošenju Str,tuta i da su do sada postigle vidne 
rezulta te.

Po 15 tacki dnevnoj reda izvještaj podnosi odbornik Glamočok 
Duško. Objašnjava da je dosadašnja nagrada predsjednika Skupštine opstine 
iznosila 73,000 dinara pa predlaže da se ista poveća na eo,ooo dinara te 
da se u duhu donetih saveznih i republičkih propisa predsjedniku Skupštine 
opštine dodjeli finkcionolni đ datek u iznosu od 20*000 dinara. Pređiog 
je jednoglasno usvojen.

Izvjestilac predlaže da je nagrada podpredajadnika do sada iz
nosila 03*000 dinara pa predlaže da se ista poveća na 70*000 dinara,

Odbornik l^arabegović Vida smatra da je to povišenje vrlo malo 
i da bi g-, trebalo povećati.

Odbornik V0jnović Ra tko iznosi da su prije bila dva podpredsjed«- 
niko o da je sad- samo jedan i do obavlja veliki dio p odova kako iz oblasti 
privrede tako i oblasti zdravlja, školstva i drugih. Smatra da s obzirom da 
veliki broj ljudi u Danja Luci ima primanja veća od primanja pod’ ^ dnika
iol:o je njihova odgovornost mnogo irnja da bi pri.mr nj 0 pod'p^c 
balo povećati ako ne više □ ono bar do iznose 75.0i0

Prcđlog odbornika Vojnović Ra tka jednogl sno je
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Prođiog rjeSenj 
sjedniku i podpređsjedniku 
usvojen krko je prediočen

a o ođrađjivrnju stalne nje sočne nagrade pređ- 
i_kupsxine op.:tine 3 nj" luka jedno^lc o je 
ođ isvjštioca Glemočok Duška i odbornika Voj*-

lio riđ tlca tako đa mjesečna nojroda predsjedniku Skupštine op si ine
Banje Luka 3 snosi 80.000 dinara i funkcionalni dodatak u isnosn od Ja.ooo 
dinaru, a mjesečna mjrađa podpređsjeđrika SkupI ine opat ine B njr Luka 
odredjuje se u iznosu od 75.000 dinara*

Posti je dnevni red iscrpljen sjednice je v »em u 15 »5* čnso
va.

ZAPISDIČAfis 
Žarka Ćađjenovio
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